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دوســت خبرنــگاری داشــتم کــه مدتــی از 
ســوی روابــط عمومــی یکــی از وزارتخانه هــا در 
بلک لیست قرار گرفته بود. علتش؟ زیاد سؤال 
می پرســید، انتقــاد می کــرد و اگر فرصتــی برای 
گــپ و گفت با وزیر به دســت می آمــد، به جای 
آنکه ســؤالاتی بپرســد که از پیش جواب شــان 
معلوم است، مسائل حساس و چالش برانگیز 
را مد نظر قرار مــی داد. این روحیه پرسشــگری 
توأم با انتقاد، باعث شده بود روابط عمومی آن 
وزارتخانــه »صــلاح« نداند که در نشســت ها و 
برنامه ها حضور داشــته باشــد؛ حتــی اگر وزیر 
جــای دیگــری دعــوت شــده بــود، در فهرســت 
خبرنــگاران حاضــر در آن »جــای دیگــر« هــم 
دست می برد و نام این دوست ما 

را خط می زد.
اگــر فکــر می کنیــد ایــن اتفــاق 
منحصر به این دوست و این گونه 
رفتارهــای حذفــی تنهــا مختــص 
وزارتخانه هاســت، ســخت در 
اشتباهید. مسئله اینجاست که 
معدودند کسانی که نگاه انتقادی 
را برمی تابند. همه دوســت دارند 
از آنهــا تعریــف و تمجید شــود و 
مدام با آمار و ارقام کارهای بزرگی 
را که انجام داده اند، توی سر دیگران می کوبند. 
همیــن رویکرد اســت کــه باعــث شــده از حوزه 
ادبیات و ســینما گرفتــه تا مســائل اقتصادی و 
اکوسیستم نوآوری کمتر شاهد منتقدان جدی 
باشــیم؛ عوضش تا دل تان بخواهــد متملقانی 
هستند که به این و آن نان قرض می دهند و آن 
را بــا زبانی مغلق بــه مخاطب عرضــه می کنند. 
با وجود اینکه عده ای فکــر می کنند مردمی که 
مخاطبــان ما هســتند، متوجــه تملق گویی مان 

نمی شوند، اتفاقاً باید خدمت تان عرض کنم که 
بوی غلیظ تملق گویی مشــام همه شان را آزرده 
ســاخته که کمتر به رســانه های رســمی، در هر 

زمینه ای اعتماد می کنند. 
عالم مطبوعات البتــه گرفتاری کم نــدارد و این 
مورد یک از هزاران است، اما مسئله اینجاست 
که متأســفانه ایــن آفت کم کــم در حــال گرفتن 
دامن کسب و کارهای نوآور است. مقام مسئول 
علاقه منــد اســت تعریــف و تمجیــد بشــنود، 
ســلیقه او - نــه صرفــاً قانــون - در کســب و کار 
جاری شود و همه چیز حتی در جزئیات طوری 
پیش بــرود کــه لحظــه ای خاطــرش را پریشــان 
نکند. بعضی ها بر این خواست گردن می نهند 
و البته از مزایا نیز بهره می برند. برخی نیز تمام 
تلاش شان را می کنند که استقلال خود را حفظ 
کنند و البته چوبش را هم می خورند؛ همان طور 
که دوســت خبرنگار ما چوب نگاه انتقادی اش 

را خورد.
تملق گویــی بدتریــن آفــت اســت و همان طــور 
که رمــق را از عالم مطبوعــات گرفــت، می تواند 
در مــورد کســب و کارهای نــوآور نیــز زمینــه 
بی اعتمــادی مــردم را فراهــم کنــد. مردمــی 
کــه اعتمــاد نداشــته باشــند هــم از خدمــات و 
ســرویس ها، ولــو بهتریــن خدمــت اســتفاده 
نمی کنند. بی اعتمادی که بر این فضا مستولی 
شود، چندان مهم نیست به خواست مقامات 
مسئول گوش داده اید یا تلاش کرده اید مستقل 
بمانید؛ سایه بی اعتمادی کمابیش بر سر همه 
خواهد افتاد. همان طور که وقتی مردم نســبت 
بــه رســانه ها بی اعتماد شــدند، دیگر برایشــان 
مهم نبــود ایــن روزنامه رســمی دولت اســت یا 
روزنامــه بخش خصوصی که بــا چنگ و دندان 

حفظش کرده است.
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آفت تملق

سند جامع تنظیم گری در خصوص پلتفرم ها در کمیسیون تلفیق برنامه هفتم 
توسعه تصویب شد

نهاد مسئول برخورد با پلتفرم ها 
مشخص می شود

ابراهیم عزیزی، نماینده کرمانشاه و رئیس کمیسیون تلفیق 
برنامه هفتم در شــبکه خبر از مصوبه اقتصاد دیجیتال در 
برنامه هفتم گفــت. به گفتــه او، در این مصوبه تلاش شــده 
تــا زیرســاخت های کســب وکارهای اقتصــاد دیجیتــال در 
نظر گرفته شــود. او همچنین اشــاره کرد در خصوص هوش  
مصنوعی نیز برنامه هایی در این مصوبه در نظر گرفته شده 
است. نکته قابل توجه در مصوبه فوق، مشخص کردن مرجع 
قانونی مسدودســازی پلتفرم هاســت. بر این اساس تنها با 
استناد به مواد قیدشــده در این ســند، حق مسدودسازی و 
تصمیم گیری در خصوص این پلتفرم ها امکان پذیر اســت. 

همچنین محسن زنگنه، سخنگوی کمیسیون تلفیق لایحه 
برنامه هفتم با اشاره به جلسه ۱۶ مرداد این کمیسیون اظهار 
کرد: »بر اساس مصوبه کمیسیون، مرکز ملی فضای مجازی 
مکلف شــده برای نظم بخشــی به فضای مجــازی خصوصاً 
پلتفرم ها و سکوها، ســند جامعی را تنظیم و آن را در شورای 
عالی فضــای مجازی تصویــب کند.« زنگنــه افــزود: »بر این 
اساس همه دستگاه ها و بخش های حاکمیت نسبت به این 
ســند ملزم خواهند بود، اما در مواردی که قوانین بالادستی 
یــا سیاســت های ابلاغی مقام معظــم رهبــری را داریــم، این 

موضوعات لحاظ می شوند.«

اختتامیه بیست ویکمین دوره جشنواره ملی رسانه های ایران همزمان با روز خبرنگار

برگزیدگان معرفی شدند
آییــن اختتامیــه بیســت ویکمین دوره جشــنواره ملــی 
رســانه های ایــران همزمــان بــا روز خبرنــگار، سه شــنبه ۱۷ 
مردادماه در مرکز همایش های بین المللی جمهوری اسلامی 
ایران )ســالن اجلاس ســران( با حضور رئیس جمهور برگزار 

شد.
در این مراســم برگزیدگان بیســت و یکمین جشــنواره ملی 
رسانه های ایران معرفی شدند. همچنین از احمد توکلی به 
پاس سال ها فعالیت مستمر رسانه ای تقدیر به عمل آمد. 
بزرگداشت مرحوم دکتر عماد افروغ و مرحوم حجت الاسلام 
و المســلمین محمود دعایی از دیگر بخش های اختتامیه 

جشنواره ملی رسانه های ایران بود.
اسامی برخی برگزیدگان بیست و یکمین دوره جشنواره ملی 
رســانه های ایران که در بخش های مختلف معرفی شــده و 

جوایز خود را دریافت کردند، به این شرح است:
 مصاحبه؛ سطح سراسری

برگزیده: مرتضی سیمیاری از پایگاه خبری مشرق
شایسته تقدیر: میلاد حسینی از مجله آگاهی نو

 گزارش؛سطح سراسری
برگزیده: نیره خادمی از روزنامه اعتماد

شایسته تقدیر: ســیامک صدیقی از روزنامه شرق و زینب 

رجایی از خبرگزاری مهر
 یادداشت و مقاله؛ سطح سراسری

برگزیده: سید علی سیدان از ماهنامه سوره
شایسته تقدیر: محمدرضا زائری از ماهنامه خیمه

 تیتر؛ سطح سراسری
برگزیده: محمدحسین علی اکبری از روزنامه جام جم

شایسته تقدیر: عابدین نورالدینی فرد از روزنامه وطن امروز
 خبرنگار تحقیقی

برگزیده: علی یعقوبی اعظم از خبرگزاری فارس
شایسته تقدیر: حامد هادیان از خبرگزاری ایسنا

جایزه ویژه هیئت داوران: روزنامه فرهیختگان بابت حمایت 
از خبرنگاری تحقیقی

 گزارش تصویری؛ سطح سراسری
برگزیده: فاطمه عابدینی از آژانس عکس سو

 خبر؛ سطح سراسری
برگزیده: مهدی مشکینی از خبرگزاری تسنیم

شایسته تقدیر: محمد بلبلی از روزنامه همشهری
 چندرسانه ای (ویدئو)؛ سطح سراسری
برگزیده: زینب کریمی از خبرگزاری برنا

شایسته تقدیر: اسماعیل منفرد از روزنامه شرق.

صاحب امتیاز و مدیرمسئول: مینا والی
سردبیر نشریات چاپی راه کار: رضا جمیلی
سردبیر: المیرا حسینی

تحریریه: رضا امیرزاده، راضیه مینایی
مهران امیری، عبدالله مقدمی
نگار قانونی، عباس عین علی
 ترانه احمددوست، منیره شاه حسینی
زهره دودانگه
ویراستار: یلدا شایسته فر

مدیرهنری: روح اله گیتی نژاد
مدیرفنی: علیرضا کیوان

صفحه آرا: حمید ابراهیمی
عکس:  حامد کریم زاده، پریا امیرحاجلو

نسیم اعتمادی، مریم سعیدپور
شبکه های اجتماعی: محمدحسین صیادی نژاد

چاپ: هنر اشکان
نشانی: 

تهران، جنت آباد جنوبی، خیابان لاله غربی، 
خیابان حدیث، کوچه حدیث دوم، پلاک ۸
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پرویزیان ابقا شد
کــوروش پرویزیــان، مدیرعامــل 
بانک پارسیان برای هشتمین دوره متوالی 
به عنوان رئیس شورای  عالی کانون بانک ها 
و مؤسســات اعتبــاری خصوصــی کشــور 

انتخاب شد.

 بازدید معاون فناوری اطلاعات 
بانک صادرات از راه کار

معــاون فنــاوری اطلاعــات بانک صــادرات 
ایران به مناســبت روز خبرنــگار از کارخانه 
نوآوری رسانه راه کار بازدید و بر نقش رسانه 
در توســعه فناوری اطلاعات کشــور تأکید 

کرد.

سرویس روابط سببی و نسبی!
معاون فناوری اطلاعات ســازمان 
ثبت  احوال گفت: نسخه سرویس روابط 
سببی و نسبی تولید شده و در اختیار بانک 

مرکزی، فراجا و... قرار گرفته است.

سپهر در زمره تولیدکنندگان برتر
شــرکت دانش بنیــان پرداخــت 
الکترونیــک ســپهر، پی اس پــی مختــص 
بانک صادرات در گروه تولیدکنندگان برتر 

نرم افزار در عملکرد سال ۱۴۰۱ قرار گرفت.

لیان کپیتــال روی شــرکت دکتر ســاینا ســرمایه گذاری کرد. 
لیان کپیتــال یــک شــرکت مدیریــت ســرمایه خصوصــی 
است که از ســال ۱۳۹۵ فعالیت خود را آغاز کرده است. این 
شــرکت روی کســب وکارهای بالــغ و نوپــا در حوزه ســلامت 
ســرمایه گذاری می کند و در کنار دکتر ســاینا، شرکت هایی 
چون »دکتردکتر« و »هومکا« در بخش سلامت الکترونیک، 
»آدریــان ســلامت«، »هیلیا فارمــد« و »نیچــرز پلنتی« در 
بخش مکمل های غذایی و دارویی و »مهرگیاه«، »زیدشت« 
و »شیرین مهرآرا« را در بخش غذا و نوشیدنی سالم در سبد 

سرمایه گذاری  خود دارد.
ژوبیــن علاقبنــد، مدیرعامــل لیان کپیتال در پاســخ بــه این 
ســؤال که دکتر ســاینا بر اســاس چــه ویژگی هایی در ســبد 
سرمایه گذاری این شرکت جای گرفته، توضیح داد: »صنعت 
ســلامت و به  طــور خــاص ســلامت الکترونیــک، صنعتــی 
روبه رشــد و در حال توســعه به شــمار می رود. ایجاد چرخه 
کامل سلامت الکترونیک یکی از اهداف مهم لیان کپیتال 
اســت و عمــده ســرمایه گذاری های ایــن شــرکت در حــوزه 

سلامت الکترونیک، مبتنی بر این هدف انجام می شود.«
علاقبند ادامه داد: »چرخه سلامت الکترونیک، چرخه ای 
است که از پیشگیری و آگاهی رسانی تا درمان، مراقبت های 
پــس از درمان و ســبک زندگــی را در بر می گیرد و »مشــاوره 
آنلاین« در این میان نقش بسیار مؤثری دارد. آنچه در دنیای 
امروز اهمیــت دارد و همه گیــری کرونــا هــم آن را تأیید کرد، 

سهولت دسترسی افراد به طیف وسیعی از پزشکان، فارغ از 
زمان و مکان است. آسان کردن این دسترسی به تشخیص 
به موقع و جلوگیــری از خوددرمانی کمک می کند و هزینه و 
زمانی را که صرف رفت وآمد می شــود، کاهش می دهد. این 
موارد، مهم ترین مزیت های مشاوره و ویزیت آنلاین هستند 
و دکتر ساینا توانســته با ارائه خدمات باکیفیت و یکپارچه 
خود، بخشی از فشــارهای درمان بیماری را از دوش بیمار و 

کادر درمان بردارد.«
مهــدی خــدادادی، مدیرعامــل دکتــر ســاینا در توضیــح 
فرصت های جدیدی که سرمایه گذاری لیان کپیتال برای این 
شرکت ایجاد می کند، توضیح داد: »از نظر من لیان کپیتال 
در حوزه ســلامت دیجیتال در ایران نقــش تعیین کننده ای 
دارد و چــه چیزی برای یک اســتارتاپ بهتر از این اســت که 
در تیم قهرمان باشــد؟ مــا در ایــن مرحله از جذب ســرمایه 
دکتر ساینا، مانند مراحل قبل چند انتخاب داشتیم؛ اما با 
توجه به تجربه، خوش نامی و تخصصی که لیان کپیتال در 
حوزه ســلامت دارد، این مجموعه را به عنوان ســرمایه گذار 

انتخاب کردیم.«
او ارزش های اصلی و مزیت های رقابتی دکتر ساینا را چنین 
شــرح داد: »تمرکز دکتر ســاینا تــا به امــروز بر توســعه یک 
سرویس مبتنی بر سلامت در حوزه مشاوره آنلاین پزشکی 
بوده که بتواند دسترسی به پزشک و انجام ویزیت را آسان تر 
کند. مزیــت رقابتــی ما داشــتن یک تیــم قــوی، محصول و 

فرایندهایی اســت که توانســته سرویســی را ایجاد کند که 
کاربران به آن علاقه دارند و آن را بــه دیگران توصیه کنند. از 
همین رو نرخ NPS در سرویس دکتر ساینا ۶۸ درصد و نرخ 
رضایت کاربران ۹۱.۸ درصد است. شاید جالب باشد بدانید 
نرخ مطلوب جهانی NPS و رضایت کاربران در سرویس های 
ســلامت به ترتیب ۳۸ درصد و ۷۵ درصد اســت. این موارد 
نشان می دهد ما توانســته ایم چیزی را خلق کنیم که مردم 

دوست دارند.«
مهدی خدادادی در خصوص چگونگی همکاری دکتر ساینا 
با لیان کپیتال افــزود: »مــا در کنار پورتفولیوی شــرکت های 
ســلامت الکترونیــک لیان کپیتــال، بــه دنبــال ایجــاد یــک 
اکوسیســتم ســلامت الکترونیک هســتیم و همه شــرایط 
را برای داشــتن تیــم قهرمان داریــم. لیان کپیتال به واســطه 
ســهام داران و تیم متخصص خــود، از خوش نامــی فراوانی 
در حوزه سلامت برخوردار است. دکتر ساینا نیز به واسطه 
شــناخت و احاطــه بســیار خــوب خــود در حــوزه ســلامت 
الکترونیک و همچنین داشتن یک تیم باانگیزه و توانمند، تا 
به امروز توانسته دستاوردهای بزرگی در این زمینه خلق کند. 
ما باور داریم این مجموعه در آینده   ای نزدیک نقش بسیار 

مهمی در بازار سلامت الکترونیک کشور خواهد داشت.«
دکتــر ســاینا در ایــن مرحلــه توانســت بیــش از ۶۰ میلیارد 
تومان سرمایه جدید جذب کند که سهم لیان کپیتال از این 

سرمایه گذاری ۴۵ میلیارد تومان است.

سرمایه گذاری ۴۵ میلیارد تومانی 
لیان کپیتال در دکتر ساینا

توسعه 
اکوسیستم 

سلامت 
دیجیتال

کارخانه نوآوری رسانه راه کار با حمایت بانک تجارت برگزار می کند

رویداد برند کارفرمایی
رویــداد برنــد کارفرمایی توســط کارخانــه نوآوری رســانه 
راه کار و با حمایت بانک تجارت روز هشتم شهریور ۱۴۰۲ 
در مرکز همایش های کتابخانه ملی ایران برگزار می شود.

اولین دوره رویداد برند کارفرمایی کارخانه نوآوری رسانه 
راه کار با هدف بررســی چالش ها، الزامــات و فرصت های 
سازمان ها برای ساخت، تقویت و حفظ برند کارفرمایی، 
انتقــال تجربــه و واکاوی مفاهیــم کاربــردی و کلیــدی در 
ایــن زمینه و تجلیــل از مدیــران پیشکســوت و تأثیرگذار 
کســب وکاری کشــور در حــوزه منابــع انســانی و فرهنگ 
ســازمانی برگــزار می شــود. ایــن رویــداد تــلاش می کنــد 
مدیــران مرتبــط بــا برنــد کارفرمایــی در کســب وکارهای 
مختلف ایرانی از جمله اکوسیستم نوآوری کشور را گرد 
هم آورده و شــرایطی فراهم کند تا بهترین ها و مؤثرترین 

تجربه ها به اشتراک گذاشته شود.

مخاطبان رویداد برنــد کارفرمایی بنیان گــذاران، مدیران 
عامل، مدیران و کارشناسان ارشد کسب وکاری، مدیران 
منابــع انســانی، مدیــران برنــد، مدیــران و کارشناســان 
روابط عمومی و علاقه مندان به حوزه فرهنگ سازمانی، 
برنــد کارفرمایــی، منابــع انســانی، ارتباطــات درون و 
برون ســازمانی و... خواهند بــود که می خواهنــد آخرین 
روندها و فرصت ها و چالش های این حوزه را رصد کنند و 
از دیدگاه های کارشناسان و صاحب نظران مطلع شوند.

این رویداد نیــم روزه همراه با پنل هــا، ارائه ها، محتواهای 
متنــوع و شبکه ســازی و گپ وگفت هــای کســب وکاری 
برگزار خواهد شــد. از جمله موضوعــات و محورهایی که 
در این رویداد مورد بررســی قرار می گیــرد می توان به این 
موارد اشــاره کرد: بایدهای رقابت ســالم کسب وکاری در 
حــوزه منابــع انســانی، مهاجــرت و چالش  هــای مدیران 

منابع انســانی، اکوسیســتم نــوآوری و شــکل گیری یک 
فرهنگ جدید ســازمانی، عدالت و امنیت جنسیتی در 
محیط کار، آموزش نیروی انسانی و آینده شرکت ها، برند 
کارفرمایی در زمانه بحران، خلق معنا یا خلق ثروت: رابطه 
برندها و انسان، کارفرمای ایرانی – برند ایرانی، نسل زد؛ 

پادفرهنگ و چالش های فراکسب وکاری.
علاقه منــدان بــرای حضــور در ایــن رویــداد می تواننــد از 
طریق سایت ایوند ثبت نام کنند. لازم به ذکر است هزینه 
شرکت در این رویداد ۲۹۹ هزار تومان در نظر گرفته شده 
است. کســانی که ثبت نام زودهنگام داشــته باشند و تا 
پایان مردادماه ثبت نــام خود را نهایی کننــد، از تخفیف 
۳۰درصدی بهره مند خواهند شد. علاوه بر این، تخفیف 
۶۰درصدی برای دانشــجویان )به تعــداد ۵۰ نفر( در نظر 

گرفته شده است.
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اکوسيستم
E C O S Y S T E M

گزارش وزارت اقتصاد از عملکرد یک ساله درگاه ملی مجوزها

نیمی از متقاضیان مجوز نگرفتند

REPORTگزارش

یک ســال از شــروع فعالیــت درگاه ملــی مجوزها 
گذشــته و در ایــن مــدت، همــواره انتقاداتــی بــه 
زیرســاخت های فنــی ایــن ســامانه مطــرح شــده 
اســت. در ایــن زمینــه، وزارت اقتصــاد به تازگــی 
گــزارش عملکــرد یک ســاله درگاه ملــی مجوزهــا 
را منتشــر کــرده اســت. طبــق ایــن گــزارش، فقط 
۵۰ درصــد از درخواســت های صــدور مجــوز بــه 
دریافت مجوز منجر شده و چهار نهاد و دستگاه 
همچون »ســازمان نظام  مهندســی ساختمان«، 
»کارشناسان رسمی دادگستری«، »سازمان نظام 
روان شناسی« و »سازمان برنامه وبودجه« هنوز به 

درگاه ملی مجوزها متصل نشده اند.
در ادامه گزارش وزارت امور اقتصادی و دارایی آمده 
است: »معادل ۴۹۶ هزار و ۳۵۹ درخواست مجوز 
از ۱۵ مردادماه سال گذشته تا ۱۴ مردادماه امسال 
در درگاه ملــی مجوزهــا ثبــت و به صــورت آنلاین، 
بدون حضور و بدون کاغذ صادر شده است. تعداد 
کل درخواست ها در این مدت زمانی یک میلیون و 
۹۵ هزار و ۷۶۹ درخواست بوده که حاکی از صدور 

آنلاین بیش از ۴۵ درصد مجوزهاست.«
همچنیــن طبــق ایــن گــزارش »در دوره مــورد 
بررســی ۴۳۵ هزار و ۵۱۹ درخواست مجوز توسط 
دســتگاه ها رد شــده یــا بــا انصــراف مواجه شــده 
است؛ ۱۵۶ هزار و ۶۶۶ مجوز نیز در دست بررسی 
اســت و ۱۱۱ هزار و ۹۸۴ مجــوز در بررســی مواجه 
با تأخیــر قــرار دارد.« در بخش دیگــری از گزارش 
وزارت اقتصاد بیشترین درخواست صدور مجوز 
برای وزارت تعاون )مشــاغل خانگی( بــا ۲۹۵ هزار 
و ۷۰۷ مجوز اعلام شــده و در این زمینه ذکر شده 
که کمترین درخواســت در بین دستگاه هایی که 
بــه درگاه ملــی مجوزها متصــل شــده اند، مربوط 
به شــهرداری های کلان شــهرها بــا ۲۳ و صندوق 
نوآوری با ۲۶ درخواست صدور مجوز است. علاوه 
بر این، در این گزارش شاخص پاسخگویی به موقع 
دســتگاه ها به درخواســت های صــدور مجوز نیز 
مورد بررسی قرار گرفته اســت. طبق این بررسی، 

شــاخص پاســخگویی به موقع به درخواســت ها 
از ۱۵ مــرداد ۱۴۰۱ تا ۱۴ مــرداد ۱۴۰۲ معادل ۸۹.۸ 
درصد بوده اســت. همچنین تعــداد کل عناوین 
مجوزها بــرای ۳۴ دســتگاه، ســازمان و وزارتخانه 
چهار هــزار و ۴۹۶ عنوان بوده کــه وزارت صمت/ 
اتــاق اصنــاف بــا دو هــزار و ۸۹۴ عنــوان مجــوز، 
بیشــترین عنوان مجوز را در بین کل دســتگاه ها 
دارد و وزارت تعــاون بــا ۵۱۱ عنــوان جایــگاه دوم 
بیشــتر عنوان مجوز را بیــن ۳۴ دســتگاه به خود 
اختصاص داده است. کمترین عنوان مجوز نیز 
با یک عنوان مربوط به جامعه مشاوران مالیاتی، 
اتاق بازرگانی ایران، ســازمان نظام روان شناســی، 
سازمان نظام  مهندسی ساختمان و کارشناسان 
رســمی دادگســتری اســت. در بخش دیگــری از 
گــزارش وزارت اقتصاد درصد اتصال دســتگاه ها 
به درگاه ملی مجوزها نیز مورد بررسی قرار گرفته 
است. طبق گزارش این وزارتخانه، درصد اتصال 
دســتگاه ها به درگاه ملــی مجوزها معــادل ۹۵.۸ 
درصد است که هشت دســتگاه شامل صندوق 
نــوآوری، ســازمان انــرژی اتمــی، معاونــت علمی 
ریاســت جمهوری، وزارت راه، ســازمان حفاظــت 
محیط زیســت، ســازمان اســتاندارد، وزارت 
نیــرو، وزارت تعــاون )مشــاغل خانگی(، ســازمان 
صداوسیما، وزارت نفت و وزارت ارتباطات، جامعه 
مشــاوران مالیاتــی، اتــاق بازرگانــی ایــران، وزارت 
ارشاد، سازمان نظام پزشکی و جامعه حسابداران 
رسمی به صورت صد درصد و کامل به درگاه ملی 
مجوزها متصل شده اند. همچنین چهار دستگاه 
صندوق نوآوری، ســازمان انــرژی اتمی، ســازمان 
اســتاندارد و قوه قضائیه هیچ تأخیری در بررسی 

درخواست های ارجاع شده نداشته اند. 
در ادامه این گزارش، عملکرد دستگاه ها در صدور 
مجوزهــا رتبه بندی شــده کــه طبــق آن، از بین ۳۴ 
دســتگاه، صندوق نوآوری، ســازمان انــرژی اتمی، 
سازمان استاندارد و وزارت نیرو با ۱۰۰ امتیاز )امتیاز 
کامل( رتبه نخست را به خود اختصاص داده اند.

قطعی برق در پایتخت و خاموشی دیتاسنترها چه آسیبی به 
کسب وکارهای آنلاین وارد کرد؟

چنــد ســالی می شــود کــه در تابســتان بــا 
قطعی برق روبه رو هستیم، اما تابستان 
امســال ایــن چندمین بار اســت که 
دیتاسنترهای پایتخت با مشکل 

روبه رو می شوند.
آخریــن قطعــی بــرق و اختــلال در 
شــبکه اینترنــت کــه شــب پانزدهم 
مردادماه به صورت همزمــان رخ داد، 
باعث شد دیتاسنترهای آسیاتک، افرانت، 
آوابرید و برخی دیگر دچار خاموشــی شوند. در خصوص 
قطعی برق مصطفی رجبی مشهدی، سخنگوی صنعت 
برق اعلام کرده در پی برخورد صاعقه رله حفاظتی پســت 
نیروگاه شهید رجایی عمل کرده و این مسئله موجب شد 

نقاطی از شهر تهران برای دقایقی برق نداشته باشند.
این آســیب البته باعــث خاموشــی دیتاســنترهای اصلی 
که در برج میلاد مســتقر هستند، شــد. اما مشکلاتی که 
بــرای اســتارتاپ ها و کســب وکارهایی کــه خدمات رســانی 

آنها به کاربران شان به طور مستقیم به کارکرد دیتاسنترها 
بستگی دارد، ویران کننده خواهد بود. کارنگ در گفت وگو 
بــا کســب وکارهای ارائه دهنــده خدمــات آنلایــن و آفلاین، 
آسیب های وارده قطعی برق دیشب و به طور کل قطعی های 
مکرر برق را بررسی کرده است. نکته قابل تأمل در صحبت  
با کسب وکارها آسیب های بالایی اســت که قطعی برق به 

کسب وکار آنها وارد آورده است.

 کســب وکارها ۲۰ هــزار تراکنش را از دســت 
دادند

علی امیری، هم بنیان گذار زرین پال در خصوص قطعی برق 
گفت: »چند سالی است که در تابستان برق کشور با ناترازی 
روبه رو است. از سه، چهار سال قبل آقای رجبی مشهدی، 
سخنگوی صنعت برق مکرراً اعلام می کردند که کمبود برق 
به خاطر فعالیت ماینر هاست، اما قطعی برق شب پانزدهم 
مردادماه را مربوط به برخورد صاعقه به نیروگاه برق شهید 

رجایی می دانند.«

برخورد صاعقه 
به کسب وکارهای اینترنتی
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شرکت های برتر
T O P

C O M P A N I E S

رتبه ۱۰۳ برترین شرکت های ایران برای یک لجستیکی 

»شــرکت قاســم ایران« که در میان ۵۰۰ 
شــرکت برتــر ســال ۱۴۰۱ در رده ۱۰۳ 
نشسته اســت، توانسته فروش 
خود را در ســال مالی ۱۴۰۰ به 
۶۴ هزار و ۷۹۲.۳ میلیارد ریال 
برســاند. فروش این شرکت بر 
اساس ســال مالی ۱۳۹۹ حدود 
۴۰ هــزار و ۶۶۳.۳ میلیــارد ریال 
بوده است. در واقع این شرکت که 
وابسته به گروه صنعتی مینو است، توانسته 
طی یک ســال فروش خــود را ۲۴ هــزار و ۱۲۹ میلیــارد ریال 

افزایش دهد. 
قاسم ایران مطابق با آخرین ارزیابی رسمی مرکز رتبه بندی 
سازمان مدیریت صنعتی ایران توانست با ۱۲ رتبه صعود 
از رتبه ۱۱۵ )بر اساس سال مالی ۱۳۹۹( به رتبه ۱۰۳ ارتقا یابد. 
این شرکت همچنین موفق به کسب رتبه نخست در بین 
تمام شرکت های صنعت پخش غذایی و جایگاه دوم در بین 

شرکت های بزرگ صنعت پخش ایران شده است.

 نگاهی به تاریخچه شرکت قاسم ایران
در سال ۱۳۳۸ شــركت خوراک )ســهامی خاص( كه سهام 
آن متعلق به آقایان علی، حسن و جلیل خسروشاهی بود، 
فعالیت خود را به عنوان امور بازرگانی، واردات و توزیع شیر و 
غذای كودک، دارو و انواع شكلات و... آغاز کرد. در سال های 
بعد با تأسیس شركت صنعتی پارس مینو و سپس شركت 
صنعتی مینو خرمدره توسط صاحبان شركت خوراک، این 

شركت به توزیع محصولات مینو نیز می پرداخت.

در سال ۱۳۵۸ این شركت بر اساس قانون حفاظت و توسعه 
صنایع ایران، مصوب دهم تیرماه ۱۳۵۸ شورای عالی انقلاب، 
تحت پوشش سازمان صنایع ملی ایران قرار گرفت. در تاریخ 

پنجم شهریورماه ۱۳۶۲ شركت 
قاســم ایران متعلق به ســازمان 
صنایع ملی ایــران در اداره ثبت 
شركت ها و مالكیت صنعتی به 
ثبت رسید و از تاریخ یکم آذرماه 
۱۳۶۳ فعالیت و پرسنل شركت 
خوراک به شــركت قاســم ایران 
منتقل شد. شركت قاسم ایران 
در حــال حاضر متعلق بــه گروه 
صنعتی مینو بــوده و مجموعه 
گروه صنعتی مینو با سهام داری 
شركت خودكفایی آزادگان اداره 
می شــود. شــرکت اقتصــادی و 

خودکفایی آزادگان نیز در رتبه بندی شرکت های برتر ایران 
بر اساس سال مالی ۱۴۰۰، جایگاه خود  را در بین ۱۰۰ شرکت 
برتر حفــظ کــرده و در گــروه صنایــع غذایــی و آشــامیدنی، 

جایگاه نخست این گروه را به دست آورده است.
فعالیت هــای اصلــی شــرکت قاســم  ایــران شــامل واردات، 
صادرات و توزیع فراگیر انــواع مختلف محصولات غذایی 
و دارویــی اســت. ایــن شــرکت در حــوزه پخــش شــیرینی 
و شــکلات، محصــولات غذایــی و نوشــابه توزیع کننــده 
انحصاری ۲۰ شــرکت تولیــدی بــا بیــش از ۱۲۵۰ محصول 
گوناگــون اســت. در حــوزه دارو نیز قاســم ایران توزیــع  دارو 
و تجهیــزات پزشــکی ۴۲ شــرکت دارویی بــا بیــش از ۱۵۰۰ 

محصــول مختلــف را بــر عهــده دارد. همچنیــن در حــوزه 
پخش محصولات آرایشی و بهداشتی، قاسم ایران نماینده 
انحصاری پنج شــرکت بــا بیــش از ۱۰۰ محصــول گوناگون 

است.
در حــال حاضــر حســین  علــی 
اکبرزاده به نمایندگی از شرکت 
خودکفایــی آزادگان رئيــس 
هیئت مدیره و حســین یوسف 
شــرکت  نماینــده  خزرائــی، 
شــوکوپارس مدیرعامل شرکت 

قاسم ایران هستند.  
بر اســاس گفته های مدیرعامل 
این شــرکت، فروش قاسم ایران 
در ســال گذشــته )۱۴۰۱( حدود 
۱۱ هــزار و ۸۵۰ میلیــارد تومــان 
بوده کــه از این مقــدار حدود ۲۰ 
درصد مربوط به حوزه دارو و تجهیزات پزشــکی می شــود.  
او همچنین اعــلام کرده که این مجموعــه در حال حاضر با 
حــدود ۸۰ تأمین کننده دارو و تجهیزات پزشــکی )از جمله 
شرکت دارویی، آرایشی و بهداشتی مینو( و ۳۰ تأمین کننده 
غیردارویی و غذایی مشغول کار است. ضمن اینکه از سهم 
۸۰درصدی محصولات غیردارویی در فروش شرکت قاسم 
ایــران، ۶۷ درصــد مربوط به محصــولات غذایــی و کالاهای 
FMCG و ۱۷ درصد مربوط به حوزه هایی غیر از غذاســت. 
همچنین این شرکت حدود ۱۴ هزار مشــتری داروخانه ای 
در سراسر کشــور دارد که پخش محصولات دارویی را برای 

آنها انجام می دهد. 

۱۲ پله صعود برای »قاسم ایران« 

نگاهی به شرکت سیسکو 
بزرگ ترین توزیع کننده 

مواد غذایی دنیا

خودروهای برقی در 
شرکت های بزرگ 

پخش جهان
»سیســکو« )Sysco( کــه از آن به عنوان 
یکــی از بزرگ تریــن توزیع کننده هــای 
مــواد غذایــی دنیــا نــام  می برنــد، یــک 
شــرکت چندملیتی آمریکایی اســت که 
در حوزه هــای فــروش، بازاریابــی و توزیــع 
محصــولات غذایــی و غیرخوراکی مانند 
ظــروف کوچــک، تجهیــزات آشــپزخانه 
و اقــلام رومیزی بــرای رســتوران ها، مراکز 
درمانی و آموزشی، کسب وکارهایی مانند 
هتل ها، مسافرخانه ها و عمده فروشی به 
شرکت های دیگر فعالیت می کند. بخش 
دیگری از خدمــات قابل توجه سیســکو 
ارائــه مشــاوره مدیریــت در حوزه هایــی 

است که فعالیت می کند.
سیســکو در سال ۱۹۷۰ توســط »هربرت 
ایروینــگ«، »جــان اف. بــاگ« و »هــری 
روزنتال« راه اندازی شــد. در حال حاضر 
دفتــر مرکــزی ایــن مجموعــه در تگــزاس 
آمریکاســت. ایــن شــرکت بیــش از ۶۰۰ 
هزار مشتری در حوزه های مختلف دارد. 
این شرکت تقریباً ۳۳۰ تأسیسات توزیع 
را در سراســر جهان اداره می کند و در ۹۰ 
کشــور جهان بــه ارائه خدمات مشــغول 
اســت. در ســال ۲۰۰۹، مجلــه فورچــون 
سیســکو را در رتبه ۲۰۴ فهرست سالانه 
۵۰۰ شــرکت برتر خــود بر اســاس حجم 
فــروش قــرار داد. در ســال بعــد )۲۰۱۰(، 
فورچــون سیســکو را به عنــوان هفتمین 
شرکت بزرگ در تگزاس و پنجاه و پنجمین 
شرکت بزرگ در ایالات متحده از نظر کل 

درآمد رتبه بندی کرد. 
در ســال ۲۰۱۳ سیســکو قصــد داشــت 
داشت شــرکت »یواس فودز« را به مبلغ 
۳.۵ میلیــارد دلار خریــداری کنــد، اما بر 
اساس رأی قاضی فدرال آمریکا، با توجه 
بــه اینکــه ترکیب ایــن دو شــرکت کنترل 
۷۵ درصد از صنعت خدمات غذایی این 
کشــور را تحت کنتــرل آنها درمــی آورد و 
باعث تهدید موضوع رقابت در این حوزه 
می شد، این شرکت دو سال بعد به روند 
ادغام پایان داد. سیسکو در سال گذشته 
متعهد شــده در راســتای اهداف محیط 
زیستی، با خرید کامیون های الکتریکی 
رونــدی را شــروع کند کــه بر اســاس آن تا 
ســال ۲۰۲۶ حدود ۳۵ درصد ناوگان این 
شــرکت بزرگ پخش بــا اســتفاده از برق 

خدمات خود را انجام دهند. 

REVIEWبررسی

 فعالیت های اصلی 
شرکت قاسم  ایران 

شامل واردات، 
صادرات و توزیع 

فراگیر انواع مختلف 
محصولات غذایی و 

دارویی است
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جاومکان نوآوری
I N N O V A T I O N 

L O C A T I O N

 برای شروع گفت وگو از پیشینه خودتان 
برای ما بگویید؛ چطور شد که به »آمپر« پیوستید؟
موضوع اکوسیستم یا زیست بوم فناوری و نوآوری به دهه 
۹۰ بازمی گردد؛ ســال ۱۳۸۹ بود که من بــه معاونت علمی 
پیوســتم و در همان ایام، کاری را که شــما هم اکنون انجام 
می دهیــد، پیشــنهاد دادنــد. در ســال ۱۳۹۰ در معاونــت 
علمی علاوه  بر ســتادهای فناوری راهبردی مثل نانو، بایو، 
هوافضا و... ستادی را تحت  عنوان »فرهنگ سازی اقتصاد 

دانش بنیان« شکل دادیم. تصور ما بر این بود که اگر قرار 
باشــد »اقتصــاد دانش بنیــان« در جامعــه پا بگیــرد، این 
مقوله ابتــدا باید به یــک گفتمان تبدیل شــود و به منظور 
گفتمان ســازی و معرفی شــاکله ایــن اقتصاد بــه آگاهی و 
اشــراف در همه ســطوح، اعــم از نخبــگان، دانشــگاهیان، 
حوزویان و مردم عادی نیاز داشــتیم تا ارتبــاط اولیه برقرار 
شــود. مجموعه  فعالیت هایی در این عرصه شکل گرفت 
که به اختصار عرض کردم. در نهایت در ســال ۱۴۰۱ با ۳۷ 

سال خدمت در دولت بازنشسته شدم، ولی از ۳۵سالگی 
این دغدغه را داشــتم که در دوران بازنشســتگی، خارج از 
ســمت دولتی چه فعالیتی انجام خواهــم داد؟! در همان 
بحبوحــه ایــده ای را در ذهنــم پرورانــدم که اگــر به صفحه 
آپارات مــن مراجعه کنیــد، در اولین پســت یک دقیقه ای 
منتشرشده بازگو کرده ام که اگر از سِمت دولتی کنار بروم، 
چه  کار خواهم کــرد و توضیح داده ام که قصــد دارم پس از 

بازنشستگی مرکز نوآوری خصوصی تأسیس کنم. 

مدیر شتاب دهنده 
آمپرچنج درباره این 

شتاب دهنده توضیح داد

تسهیل کننده 
نوآوری در صنایع 

نرم و خلاق
بهــروز کشــاورز، مدیــر شــتاب دهنده 
آمپرچنج درباره این شتاب دهنده گفت: 
»آمپرچنــج یکــی از ســه شــتاب دهنده 
مســتقر در کارخانه نــوآوری آمپر اســت 
کــه بــه توســعه صنایــع نــرم و خلاقانــه 
می پردازد. آمپرچنج به صورت تخصصی 
در حوزه هــای دیجیتــال، اپلیکیشــن ها، 
تولید محتوا، هنرهای دیجیتال، متاورس، 
هــوش مصنوعــی، فین تــک و دیگــر 

نوآوری های مشابه فعالیت می کند.«
او افــزود: »هم اکنــون حــوزه مهمــی کــه 
وارد آن شــده ایم و در آن فعالیت هــای 
اســتارتاپی انجام می دهیم، اکوسیستم 
صنعــت بیمــه اســت. در ایــن فضــا، 
استارتاپی به نام »هزاره سوم« را راه اندازی 
کرده ایم. هدف اصلی هزاره ســوم، ایجاد 
کســب وکارهای موفق بــرای هــر نماینده 
بیمــه و انجــام فرایندهای آنلاین اســت. 
ایــن پلتفرم بــا تمرکــز بــر توانمندســازی 
نماینــدگان، بهره بــرداری از فنــاوری 
دیجیتــال و راهکارهــا و خلاقیت هــا در 
صنعت بیمه سعی در بهینه سازی دارد. 
همچنین محصولات نوآورانه ای را در این 

حوزه تولید و عرضه می کند.«
کشاورز عنوان کرد: »علاوه بر این، هزاره 
ســوم در زمینه هــای متنوعــی فعالیــت 
می کند؛ از جمله ســامان دهی سیســتم 
بانک، بیمه، پنل بیمه گزار، فروش آنلاین، 
مدیریــت ارتباط بــا مشــتری و مدیریت 
محتوا. همچنین، ارائه خدمــات درمان، 
ســرویس های بانکداری باز و پیام رسانی 
از دیگــر فعالیت هــای ارائه شــده توســط 

کارخانه نوآوری آمپر هستند.«
مدیــر شــتاب دهنده آمپرچنــج در پایان 
افــزود: »به تازگــی در پــی فعالیت هــای 
جدید هــزاره ســوم، پلتفرم هفــت رخ نیز 
تأســیس شــده اســت. این پلتفــرم، پنل 
ارتباطــی اســت و بســتری بــرای ارتبــاط 
فعالان این حوزه و اکوسیستم را تشکیل 
می دهد و از ایده های جالب در حوزه بیمه 
شناخته می شود. در حال حاضر، از بین 
مراکز بیمه، هزاره سوم با بیمه دانا، بیمه 
پاســارگاد و بیمه ملت همکاری دارد و در 
پی گسترش فعالیت ها و ارتباطات خود، 
در حال توافق با ســایر شــرکت های بیمه 

نیز هست.«

REVIEWبررسی

گفت و گو با پرویز کرمی، مدیر کارخانه نوآوری آمپر، که پس از ۳7 سال خدمت در دولت، به تازگی 
به بخش خصوصی پیوسته است

بیش از یک دهه از شکل گیری اکوسیستم نوآوری کشور می گذرد و این یک دهه را می توان به جرئت، دهه پرچالش فضای نوآوری کشور در طول تاریخ دانست. از جمله 
شاخصه های این دهه تولد اجزای جدیدی از زیرساخت های نوآوری بود که از میان آنها می توان به شکل گیری کارخانه های نوآوری اشاره کرد. در این شماره از هفته نامه 

کارنگ به سراغ کارخانه نوآوری آمپر رفتیم و با پرویز کرمی، مدیر این کارخانه گفت وگو کردیم. کرمی در کارنامه کاری خود مشاور معاون علمی و فناوری رئیس جمهوری را 
دارد و کسی است که در این دهه فعالیت های زیادی داشته و حالا پس از بازنشستگی، به بخش خصوصی پیوسته است.

مراکز نوآوری و بحران 
بازگشت سرمایه

I N T E R V I E W
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زنان نوآور
I N N O V A T I V E

 W O M E N

سمانه حیدری از ساختار 
سازمانی داتین می گوید

تغییر در ترکیب 
شغلی سازمان ها

سمانه حیدری، مدیر محصول 
منابع بانکداری متمرکز داتین 
اســت. او از ســال ۹۱ بــه ایــن شــرکت 
پیوســت و نقش هــای متعــددی را در 
داتین ایفــا کرد. حیدری معتقد اســت 
در ســال های اخیــر اتفاقــات خوبــی در 
خصــوص رفــع تبعیــض جنســیتی در 
محیــط کار رخ داده و برخی شــرکت ها 
مثل داتین ســعی کرده اند کلیشه ها را 
کنــار بزننــد و افــراد را بــر اســاس 
شایستگی شــان قضــاوت کننــد. او در 
مورد داتین می گوید: »در داتین شاهد 
تغییــرات قشــنگ و امیدوارکننــده ای 
هســتم. تعــداد خانم هایــی کــه بــه 
توانمندی هایشان ایمان دارند و تلاش 
می کنند، در حال افزایش است. تعداد 
آقایانی هم که کلیشه های جنسیتی را 
کنــار می زننــد، در حــال بیشــتر شــدن 
اســت. برای مثال بدنه شــرکت داتین، 
زنــان و مــردان متخصصــی در زمینــه 
آی تــی اســت کــه ۴۶ درصــد از آن را 
خانم هــا و ۵۴ درصد را آقایان تشــکیل 
می دهد. این افراد در مشاغل کلیدی و 

حساس مشغول کار هستند.«

حیدری ادامه می دهد: »زمانی 
وقتی ترکیب شغلی سازمان ها 
را نگاه می کردیم، می دیدیم که خانم ها 
اغلــب در نقش هــای ســاده فعالیــت 
می کننــد. امــا حــالا در شــرکت هایی 
شبیه داتین خانم های فعالی داریم که 
در مشــاغل تخصصــی و های تــک 
مشــغول بــه فعالیــت هســتند و ایــن 

اتفاق بسیار مبارکی است.«

مدیر محصول منابع بانکداری 
متمرکز داتیــن  می افزاید: »ما 
در داتین بالغ بر۱۰۰ مدیر خانم داریم. 
این موضوع یعنی ما شــرکتی داریم که 
به زنــان و توانایی های آنهــا کاملاً ایمان 
دارد. جالب اســت بدانیم که در داتین 
خانم هــا در تمــام لایه هــای مدیریتــی 
داتیــن مثــل هیئت مدیــره، معاونــت و 
مدیران ارشد فعال هستند. برای مثال 
در معاونت توســعه محصــول چندین 
خانــم قدرتمنــد داریم کــه محصولات 
بزرگی را هدایت می کنند و هر کدام ۴۰ 
یا ۵۰ نفر همکار زیرمجموعه دارند. این 
خانم ها اســتراتژی های شرکت را پیش 

می برند.«

REVIEWبررسی

گفت وگو با سمانه حیدری،  مدیر محصول منابع بانکداری متمرکز داتین که معتقد است 
با توجه به موانع محیطی ما دو انتخاب داریم؛ یا قربانی باشیم و هیچ کاری نکنیم یا با 

موانع مبارزه کنیم و حق مان را بگیریم
سمانه حیدری مقطع کارشناسی خود را در دانشگاه خوارزمی در رشته مهندسی نرم افزار گذرانده است. او مقطع کارشناسی ارشد را در دانشگاه آزاد اسلامی در رشته MBA به پایان رساند. 
حیدری به واسطه تحصیلاتش با فضای آی تی آشنا شد. در آن سال ها تب وتاب رشته کامپیوتر و برنامه نویسی بسیار داغ بود و او از همان سال های اولی که وارد دانشگاه شده بود، به مسیر 
آی تی، فناوری و حضور در این عرصه سوق داده شد. اولین حضور حیدری در سازمان ها مربوط به پروژه کارآموزی اش بود. در واقع پروژه کارآموزی اولین تجربه مواجهه او با سازمان های بزرگ 

بود. اما این فقط آغاز راه بود. او در پروژه ها و شرکت های مختلفی تجربه کسب کرد و در سال ۹1 به عنوان برنامه نویس ارشد جاوا وارد شرکت داتین شد. او در سال ۹۹ مدیریت محصول منابع 
بانکداری متمرکز را بر عهده گرفت. پس از آن نیز، مسئولیت راهبری کور ارزی داتین به عهده او گذاشته شد. حیدری در حال حاضر مدیر محصول دو حوزه منابع و ارزی بانکداری متمرکز 
داتین است. در این شماره کارنگ به سراغ حیدری رفته ایم تا با او در مورد مسیر و تجربه کاری او به عنوان یک زن گفت و گو کنیم و نظر او را در مورد تبعیض جنسیتی در محیط های کاری و 

نقش سازمان ها و خود زنان در رفع این مشکل را جویا شویم. 

قربانی شدن یا مبارزه کردن؟

 چه مسیری را تا رسیدن به جایگاه فعلی 
طی کردیــد؟ تجربــه اولین حضورتــان در محــل کار 

چگونه بود و چه شــد در داتین به عنوان 
مدیر محصول انتخاب شدید؟

ترم آخر که بودم، به پیشــنهاد یکی از دوستانم 
به یک پروژه ERP به عنوان برنامه نویس مبتدی 
پیوستم. این اولین تجربه کاری رسمی من بود. 
من به تیم استقرار آن پروژه پیوسته بودم و باید 
یکســری برنامه های کوچک می نوشتم. کم کم 
که با محیط کار واقعی آشــنا می شــدم و فضای 
کسب وکار برایم واضح تر می شد، دوست داشتم 
به پــروژه اصلی بپیونــدم و در مســیر تولید یک 

نرم افزار با مشتریان واقعی باشم. مدتی که گذشت، پرسیدم 
برای ورود به پروژه اصلی چه چیزهایی را باید بلد باشم و چه 

مهارت هایی را باید کسب کنم. سپس به خواندن و یادگیری 
مهارت هــای لازم پرداختــم و بعــد از مدتــی به پــروژه اصلی 
پیوســتم و به عنوان برنامه نویس جاوا مشغول 

به کار شدم. 
بعد از آن باز هم دوســت داشــتم تجربه جدید 
کسب کنم. ســال ۹۱ بود و شــرکت های بانکی، 
کلان داده ها و کار مالی بــا نرم افزارهای بلادرنگ 
طرفدار زیادی داشتند. بدین صورت بود که وارد 
شرکت داتین شدم. به عنوان برنامه نویس ارشد 
جاوا وارد این شرکت شدم و قرار بود با همراهی 
دوســتی یکی از پروژه هــای داتین را بازنویســی 
کنیم. در همان زمان مسئول زیرسیستم چک 
به دلایلی از شرکت جدا شد و از من خواستند 
که آن بخــش را تحویل بگیرم. آن پــروژه یک پــروژه زنده بود 
و بار مالی و تراکنشــی بســیار زیادی داشــت. مــن در مدت 

کوتاهی پروژه را تحویل گرفتم و تغییراتی در آن اعمال کردم. 
از نظرات همکاران بانکی که در کنارم بودند، بسیار استفاده 
و تا جایی که می شد بر کسب وکار مربوطه تسلط پیدا کردم.

پس از آن به عنوان طراح محصولات شروع به کار و تیمی را 
که از قبل شــکل گرفته بود، راهبری کردم. به مرور زمان این 
تیم بزرگ و بزرگ تر شــد و نیــاز به جانشــین پروری و انتقال 
دانش بیشــتر حــس می شــد. بنابراین تــلاش کردم نســل 
جدیدی از افراد را برای بر عهده گرفتن مسئولیت ها توسعه 
دهــم. کار در حوزه مالــی و بانکــی اســترس ها و نگرانی های 
خاص خودش را دارد و البته شیرینی های منحصربه فردی.

طبیعتاً یکی از خصوصیات مهم برای کار کردن در این حوزه، 
انعطاف پذیری برای انجام تغییرات در کوتاه مدت، مدیریت 
بحران و پاســخگویی در لحظه اســت که در این سال ها من 
با آنهــا دســت و پنجه نرم کــردم. پــس از آن به عنــوان مالک 
محصول به فعالیت هایم در داتین ادامه دادم و دو تیم را در 

I N T E R V I E W

راضیه مینایی  
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سلامت
H E A L T H

 چگونــه وارد بــاز کار شــدید و چطــور شــد کــه بــه ایده 
طراحی این محصول رسیدید؟

ســابقه دندان پزشــکی خانوادگــی ام حــدود یکصــد ســال اســت که در 
ادامه بیشــتر درباره این موضوع توضیح خواهم داد. پیشنهادهایی که 
داشتیم برای مشاوره بیمارستان صحرایی بود و در حوزه های این چنینی 
توانســتیم مؤثر باشــیم، ولی دغدغه اصلی ما بحث بهداشــت دهان و 

دندان بود چون سابقه خانواده ما بر همین اساس بود. 
اگر بخواهم اشــاره ای به شــروع فعالیت مان در این زمینه داشته باشم، 
بایــد بگویــم کــه از ســال ۱۳۶۸ کارهــای اجرایــی من شــروع شــد. زمانی 
افتخــار حضور در جبهه را داشــتم. پدر مــن که در حوزه دندان پزشــکی 
در شــهر فارســان چهارمحــال و بختیــاری و اصفهان مطب داشــت، به 
 لحاظ روحیه خیرخواهانه  اش روزهای آخر هفته را به خدمت رسانی در 
مناطق محروم اختصاص می داد و با خودروی شــخصی و کاملاً رایگان 
خدمات محدودی مانند معاینه که به ابزار نیاز نداشت، انجام می داد. 
متأسفانه در همین مسیر در اثر سانحه ای خودروی ایشان واژگون شد 
و به رحمت خدا رفت. من آن زمان ۱۸ ســال بیشــتر نداشــتم و به نظرم 
رسید که تجهیزات پدر را که کیفیت بسیار خوبی هم در آن زمان داشت 
و همه امکانات مطلوب را فراهم کرده بود، با مشــورت دوســتان پدرم در 
کامیونی بچینیم. با وجود مشقاتی که داشت و مخالفت هایی که شد، 
در نهایت رضایت آنها را جلب کردم و بعد از خریداری یک کامیون خاور 
مسقف، تجهیزات پدر را درون آن چیدم و از همان زمان کار شروع شد. 
پس از آن همکاری هایی با دانشــکده دندان پزشکی اصفهان داشتیم، 
آنجا هم اتوبوســی به این منظور فراهم کرده بودند کــه دو یونیت داخل 
اتوبوس تعبیه شــده بود و دانشــجویان دندان پزشــکی خدماتی را ارائه 
می دادند. رزیدنت های دانشکده پتانسیل بسیار خوبی داشتند، ولی 
خدمت رسانی از طریق این اتوبوس برای بیماران با دشواری انجام می شد 
و فضای اتوبوس به دلیل محدودیتی که داشت، پاسخگوی افراد نبود و 
از آنجا که مکانیســم یونیت ها برای مکان های ســیار ساخته نشده اند، 

خرابی ها و مشکلات زیادی به بار می آمد. 

گفت وگو با محمدرضا دُرعلی 
رئیس هیئت مدیره شرکت 

»امرداد امداد«؛ شرکتی که یونیت 
دندان پزشکی قابل حمل را 

طراحی و تولید کرده است
در این شماره از کارنگ به سراغ یک نوآور رفتیم که خانواده اش سابقه 

نسلی و صدساله در حوزه پروتز و دندان پزشکی دارند. محمدرضا 
درعلی، رئیس هیئت مدیره شرکت امرداد امداد است که در سال 1387 

به ثبت رسیده و محصول نوآورانه یونیت دندان پزشکی قابل حمل 
تولید می کند. محمدرضا درعلی در رشته های ریاضی و علوم تجربی 
تحصیل کرده و معتقد است محصولش، چالش های خدمت رسانی 

حوزه دندان پزشکی را برطرف می کند.

تاکنون 
حمایتی 

ندیده ایم
بازار تجهیزات 
دندان پزشکی 

 چشم اندازها
تا سال 2030

تجهیــزات  جهانــی  بــازار  ارزش 
دندان پزشکی در سال ۲۰۲۱ برابر با ۶.۲۸ 
میلیارد دلار بود و انتظار می رود تا ســال 
۲۰۳۰ به ۱۳.۳۱ میلیارد دلار برســد و در 
فاصلــه ســال های ۲۰۲۱ تــا ۲۰۳۰، ۸.۷ 

درصد رشد کند.
ابــزار دندان پزشــکی ابــزاری اســت کــه 
توسط دندان پزشکان برای درمان بیماران 
استفاده می شود و عبارت اند از ابزارهایی 
برای معاینــه، درمــان، ترمیم و کشــیدن 
دندان ها و... . افزایش شیوع بیماری های 
دندانی و همچنیــن افزایش تقاضا برای 
دندان پزشــکی زیبایــی، محرک هــای 
اصلــی بــازار تجهیــزات دندان پزشــکی 
است. استفاده گسترده از فناوری هایی 
ماننــد رادیولــوژی و تصویربــرداری تنهــا 
زمانی امکان پذیر خواهد بــود که هزینه 
کمتری داشته باشد که مانعی برای رشد 
بــازار تجهیــزات دندان پزشــکی اســت. 
فرصت هــای بــازار در تقویــت تجهیزات 
موجــود در گــرو معرفــی پیشــرفت های 
فنــاوری جدیــد اســت کــه فرایندهــای 
جراحــی دنــدان را بهبــود می بخشــد و 
امکان درمان کارآمدتــر و مؤثرتر را فراهم 

می کند.
بخــش  نــوع محصــول،  اســاس  بــر 
سیســتم ها و قطعات بیشــترین ســهم 
درآمــد را در حــدود ۳۸ درصــد در ســال 
۲۰۲۰ به خود اختصــاص دادند. تقاضا 
بــرای سیســتم های رادیولــوژی در زمینه 
مراقبت های بهداشــتی دندان پزشــکی 
فناوری هــای  در  پیشــرفت  به دلیــل 
تصویربــرداری پزشــکی در طــول دوره 
پیش بینی افزایش خواهد یافت. از سوی 
دیگر، انتظــار می رود بخــش درمان های 
لیزری در طــول دوره پیش بینی با روندی 
ســریع رشــد کند. گســترش این بخش 
بــا افزایــش فراوانــی اختــلالات دندانــی 
در میــان جمعیت گســترده و همچنین 
افزایش دانش در مورد بهداشــت دهان 
و دنــدان تقویــت می شــود. عــلاوه بــر 
ایــن، انتظار مــی رود کــه بــازار تجهیزات 
دندان پزشکی با پیشرفت در فناوری های 
تشــخیص و درمــان اختــلالات دندانــی 

تقویت شود.
منطقــه آمریــکای شــمالی بــازار بزرگــی 
اســت و ۳۸.۵ درصــد از ســهم درآمــد 
تجهیزات دندان پزشکی در سال ۲۰۲۰ را 

به خود اختصاص داده است. 

REVIEWبررسی
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لجستيک
L O G I S T I C

تأثیر قیمت بنزین روی 
کسب وکارهای خرد

چالش های لجستیک 
خرده فروشی

افزایــش قیمت بنزیــن می توانــد تأثیرات 
بســیار زیــادی بــر صنعــت لجســتیک 
داشــته باشــد. ایــن موضــوع بــه کاهــش 
فروش کســب وکارهای کوچــک خانگی و 
همچنین کاهش تقاضا برای حمل ونقل 
کالاهــا منجــر خواهــد شــد. افــزون بــر 
این مشــکلات مالــی بــرای فروشــگاه ها و 
شــرکت های لجســتیک آنها را بــه تغییر 
اســتراتژی های خود وادار می کنــد. علاوه 
بر این، شــرکت های تولیدی ممکن است 
تصمیــم بگیرنــد کــه فرآورده هــای خــود 
را در محل هــای نزدیک تــر بــه بــازار ارائــه 
دهند تا هزینه حمل ونقل کاهش یابد. از 
جمله اثرات دیگــر افزایش قیمت بنزین، 
افزایش هزینه های نگهــداری و تعمیرات 
خودروهاست. این هزینه ها 
می توانــد شــامل هزینــه 
تعویــض قطعــات، تعمیــر 
موتــور و ســایر قطعــات، 
تعمیــرات جانبــی و غیــره 
باشــد و تعــداد راننــدگان 
کاهش یابد. در نتیجه این 
امــر، ظرفیــت حمل ونقــل 
و درآمدهــا نیــز کاهــش 
پیــدا می کند. به طــور کلی، 
افزایــش قیمت بنزیــن می توانــد تأثیرات 
منفــی بســیاری بــر صنعــت لجســتیک 
درون شــهری بگــذارد. ایــن اثــرات شــامل 
کاهــش رقابــت در صنعــت، تغییــر در 
ساختار صنعت، کاهش تعداد رانندگان، 
افزایــش  ســرمایه گذاری،  در  تأخیــر 
هزینه های نگهداری و تعمیرات، افزایش 
ترافیک و تغییر در سیاست های حکومتی 

می شود.
از مهم تریــن چالش هــا در حــوزه ارســال 
بسته های درون شهری می توان به مسئله 
ترافیــک اشــاره کــرد. ترافیــک شــهری 
می تواند باعث تأخیر در تحویل بسته ها 
شــود و به دلیل زمان بر بــودن، هزینه های 
اضافــی بــرای شــرکت های لجســتیک 
ایجــاد کنــد. مشــتریان از شــرکت های 
لجســتیک انتظــار دارنــد کــه بســته ها را 
در زمــان مشــخص تحویــل دهنــد. ایــن 
چالــش ممکن اســت به دلیل مشــکلات 
ترافیک، ناتوانی در تأمین نیروی کار کافی 
و ســایر عوامل رخ دهد. امنیت بســته ها 
در حین حمل ونقل چالشــی مهم است. 
شــرکت های لجســتیک بایــد اطمینــان 
حاصل کنند که بســته ها در طول مسیر 
به درستی نگهداری و حفاظت می شوند. 

POINT OF VIEWدیدگاه

 نگاهی به وضعیت حوزه لجستیک خرده فروشی 
در گفت وگو با فعالان این حوزه

احتمال افزایش قیمت بنزین این روزها به یکی از داغ ترین بحث هایی تبدیل شده که بخش های مختلف جامعه را درگیر 
خود کرده است. تقریباً همه افراد از اهمیت این موضوع و تأثیری که این افزایش قیمت می تواند بر بخش های مختلف 

اقتصاد بگذارد، باخبر هستند. اتفاق هایی که سال 13۹8 در پی گرانی بنزین رخ داد، حساسیت این موضوع را برای مردم 
و دولت بیش از پیش کرده است. حوزه لجستیک جزء بخش هایی است که در ظاهر امر به طور مستقیم از چنین افزایش 
قیمتی تأثیر خواهد پذیرفت. این در حالی است که فعالان حوزه لجستیک خرده فروشی که اغلب از ناوگان موتورسیکلت 
برای حمل بار استفاده می کنند، بیشتر بر هزینه های غیرمستقیمی تأکید می کنند که افزایش قیمت بنزین برای آنها در 

پی خواهد داشت. از سویی برخی فعالان این حوزه، ثابت ماندن قیمت بنزین با وجود افزایش چشم گیر تورم را یکی از 
عواملی می دانند که باعث شده قیمت  خدمات حوزه لجستیک نتواند متناسب با تورم افزایش پیدا کند. 

 افزایش قیمت بنزین

تهدید یا فرصت
خواهد بود. هزینه ســوخت به ویژه بنزین همیشــه یک 
متر برای قیمت گذاری کلی محصولات و خدمات بوده، 
چون بحث حمل ونقل روی همه جنبه های زندگی افراد 
تأثیرگذار اســت. در نتیجه حتی کسب وکارهایی مانند 

ما نیز از چنین اتفاقی متأثر خواهند شد.«
او وجود اختــلال در اینترنت کشــور را همچنــان یکی از 
چالش های کسب وکارهای اینترنتی عنوان می کند و در 
این باره توضیح می دهد: »هر اختلالی که در اینترنت به 
وجود می آید، روی کل شبکه ما، از درخواست کاربران تا 
پیکی که در خیابان درخواست را قبول کرده و کار حمل 
مرسوله را انجام می دهد، تأثیر می گذارد. این اختلال ها 
در حالی اســت که ما روی بســتر داخلــی کار می کنیم و 
ذهنیت این است که نباید مسئله ای داشته باشیم، اما 
ایــن اختلال هــا در بخش هایــی مانند توســعه، دریافت 

نوتیفیکیشن و... ایجاد مشکل می کند.«
برکتین با اشــاره به ســنجش اولیه ای که این کسب وکار 
در زمینه تأثیر این اختلال ها انجام داده، ادامه می دهد: 
»بــه ازای هــر ۱۰ دقیقــه ای که دچــار اختلال می شــویم، 
حدود ســه تا چهار درصد درآمد روزانــه »میاره« تحت 
تأثیر قــرار می گیــرد؛ زیرا وقتــی مجموعه ما بــه مدت ۱۰ 
دقیقه دچار اختلال اینترنت می شود، عواقب آن گاهی 

تا یک ساعت ادامه می یابد.«
به گفته او یکی از چالش هایی که شرکت های این حوزه 
بــا آن مواجــه هســتند، رابطــه کاری افــراد ناوگان بــا این 
مجموعه هاست که با وجود اینکه در تمام دنیا این رابطه 
به صورت خویش فرما تعریف می شود، در ایران، بیمه آن 
را به عنوان یک رابطه کارگر و کارفرمایی در نظر می گیرد. 
برکتیــن در ادامــه تأکیــد می کنــد کــه اگــر در اداره کار 
شکایتی شکل بگیرد، شــرکت هایی مانند ما مسئله ای 
ندارند و این نهاد رابطه ما با افراد ناوگان را به عنوان یک 
رابطه کارفرمایــی در نظر نمی گیرد، اما بــا این حال بیمه 
در حسابرســی هایش شــرکت هایی مانند ما را به عنوان 
مشــمول شناســایی و جریمه هــای ســنگینی برایمــان 

مهناز علمایی
مدیرعامل اسپید

Info 
@karangweekly.ir
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امیراحمد برکتین
مدیرعامل شرکت »میاره«:

هــر 1۰ دقیقــه اختــلال در 
اینترنــت ســه الــی چهــار 
درصد بــه درآمــد روزانه ما 

آسیب می زند
امیراحمد برکتیــن، مدیرعامل شــرکت »میــاره« درباره 

تأثیر افزایش احتمالی قیمت بنزین روی این کسب وکار 
می گوید: »اگرچه تمرکز مجموعه ما روی ناوگان موتوری 
اســت و شــاید در ظاهر افزایش احتمالــی قیمت بنزین 
)در صورتی که این افزایش خیلی زیاد نباشد( به نسبت 
ســایر حوزه ها تأثیــر خیلــی زیــادی روی آن نگــذارد، اما 
بایــد ایــن موضــوع را در نظــر گرفت کــه افزایــش قیمت 
ســوخت به شــکل زنجیر وار روی همــه حوزه هــا اثرگذار 
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بررسی شرایط و موانع رشد کسب وکارهای نوآور حوزه کشاورزی در گفت وگو با 
حسن موحد، بنیان گذار  کسب وکار »تازه چین« همدان

از زمانی که انسان دانست می تواند از راه کاشت بذر و پرورش گیاهان مسیر دشوار یافتن غذا را برای خود سهل تر کند، کشاورزی همیشه یکی از مهم ترین بخش های زندگی بشر بوده است. 
در سال های اخیر و با رشد کسب وکارهای نوآور در حوزه های مختلف، بخش کشاورزی نیز به عنوان یکی از مهم ترین عناصر اقتصادی کشور توجه برخی نوآوران را به خود جلب کرده و شاهد 

فعالیت استارتاپ ها در بخش های مختلف از کاشت، داشت، برداشت و همچنین توزیع محصولات بوده ایم. اغلب صاحبان کسب وکارهای نوآورانه در حوزه کشاورزی باور دارند که این 
بخش آن طور که از آن انتظار می رفت، با توسعه همراه نبوده است. »حسن موحد« بنیان گذار فروشگاه اینترنتی خشکبار »تازه چین« و یکی از فعالان کسب وکارهای نوآور حوزه کشاورزی، 

مهم ترین عوامل این مسئله را گستردگی حوزه کشاورزی در سراسر کشور، تمرکز غیرنرمال سرمایه در پایتخت و چالش های لجستیکی مرتبط با این حوزه عنوان می کند. او باور دارد در 
صورتی که حمایت درستی از این بخش صورت گیرد، استارتاپ های کشاورزی در قالب یک سیستم به هم پیوسته می توانند علاوه برافزایش بهره وری کشاورزی ایران، به کاهش بحران کم آبی 

کشور در این زمینه نیز کمک کنند. 

سرعـت گیرهای 
کشاورزی نوآورانه

بنیان گذار استارتاپ 
تازه چین عنوان کرد

توسعه اشتباه 
باعث مهاجرت 
نخبگان می شود

مهاجــرت نیروهــای متخصــص و نخبه، 
سال هاســت کــه تحــت عناوینــی ماننــد 
»فرار مغزها« یکی از دغدغه های کشــور 
بــوده امــا در چنــد ســال اخیــر، افزایــش 
چشم گیر این مهاجرت ها و چالش هایی 
کــه کســب وکارهای داخلــی بــا کمبــود 
نیروهای متخصص دارند، نشان می دهد 
که با وجود هشــدارهایی که در این زمینه 
داده می شد، کشور در حال وارد شدن به 
شرایطی بحرانی است که روزبه روز شدت 

می گیرد.
حســن موحــد، بنیان گــذار اســتارتاپ 
»تازه چین« همدان دربــاره چالش منابع 
انســانی و کمبــود نیــروی متخصــص در 
اســتان های کشــور می گویــد: »سیســتم 
ســاختار کشــور مــا حالــت هرمــی دارد و 
رأس این هرم تهران است. نیروهای خوب 
معمولاً از روستاها به شــهرها، از شهرها 
بــه مراکــز اســتان ها و در نهایــت از مراکــز 
استان ها به تهران مهاجرت می کنند. در 
نتیجه ما متخصص ترین و بهترین نیروها 
را در تهــران داریــم. بــا ایــن وجــود بــاز هم 
نیروی متخصص ما در پایتخت نمی ماند 

و به خارج از کشور مهاجرت می کند.«
او ادامه می دهد: »در استان همدان حدود 
شش تیم در پارک فناوری همدان متمرکز 
بودند که در چهار سال گذشته همگی به 
تهران مهاجرت کرده اند. مهم ترین دلیل 
این مهاجــرت توزیع غیرمعمولی منابع و 
اعتبارات در تهران اســت. من واقعاً دلیل 
این را نمی دانــم که چرا باید به این شــکل 
منابع یک کشور در یک شهر جمع شود. 
شــما اگر دور تهــران یــک دیوار بکشــید، 
ایــن شــهر هیــج منابعــی از جملــه نفت، 

کشاورزی، آب و... ندارد.«
به گفتــه او اکثــر نیروهــای متخصص در 
تهران افرادی هستند که از شهرهای دیگر 
به پایتخت مهاجــرت کرده انــد.  او تأکید 
می کند: »ما در ایران یک شهر را به دلیل 
توزیع اشتباه اعتبارات توســعه داده ایم و 
در حال حاضر نمی توانیم به آن رسیدگی 
کنیم و این مسئله باعث می شود نیروهای 
مــا از تهران بــه خــارج از کشــور مهاجرت 
کنند. شــرایط به نحوی اســت کــه نیروی 
متخصصــی کــه در تهــران کار می کنــد، 
بــه دلیــل همــان توســعه اشــتباه، از پس 
هزینه های زندگی برنمی آید و در نهایت به 

خارج از کشور مهاجرت می کند. «

COVER STORYداستان جلد

داستان اصلی
L E A D  S T O R Y

 فکر می کنید چه عواملی باعث شده اند 
در حوزه کســب وکارهای نوآور کشــاورزی آن طور که 
انتظــار می رفت شــاهد رشــد و توســعه مجموعه  ها 

نباشیم؟
به طور عمده این موضوع دو دلیل دارد. اول اینکه کشاورزی 
در کشــور ما به صورت متمرکز در پایتخت انجام نمی شود! 
در بخش کشــاورزی با توجه به توزیع اقلیمــی و آب وهوایی 
متفاوتــی کــه در ســطح کشــور داریــم، کشــت محصولات 
نیــز به صــورت متنوعــی در مناطــق مختلــف کشــور انجام 
می شود. استارتاپ های حوزه کشاورزی با توجه به امکانات و 

سرمایه ای که در تهران جمع شده، می خواستند 
در پایتخــت متمرکــز شــوند و روی توزیــع 
محصولات در این شــهر کار کنند. این مسئله 
باعث می شود که کســب وکارها نتوانند ارتباط 
خوبی با باغدار و کشاورز برقرار کنند. این یکی از 
عواملی است که باعث شده استارتاپ های حوزه 
کشــاورزی نتوانند رشــد خوبی داشــته باشند، 
زیرا سرمایه در تهران متمرکز اســت، اما منابع 
در شهرســتان ها و اســتان های متفاوت پخش 

شده است. 
دلیــل دوم به نظــرم ضعف در لجســتیک این حوزه اســت. 
توزیع تولید محصولات کشاورزی در شهرهای متفاوت به 
یک لجســتیک خوب نیاز دارد که بتواند با ســرعت خیلی 
بیشــتر از اداره پســت و همچنیــن هزینه های مناســب تر، 
این محصولات را به دست مصرف کننده برساند. سیستم 
لجســتیک ما خیلی کند اســت. در شــهرهای دیگــر به جز 
تهران، اگر شما یک محصول تازه داشته باشید، نمی توانید 
یک سیستم لجستیک مناسب پیدا کنید تا از طریق آن این 
محصول را به نقطه دیگری از کشور برسانید. اگر بخواهید 
این کار را با پســت معمولی انجام دهید، محصول شــما به 
طور متوســط حدود ۱۰ تا ۱۲ روز در مســیر خواهد بود. هیچ 
محصول تازه ای وجود نــدارد که در این مــدت بتواند گرما را 
تحمل کند و سالم به دســت مصرف کننده برسد. بنابراین 
می تــوان گفــت سیســتم لجســتیک در این حــوزه یکــی از 
مشــکلات مهم اســت که کســب وکارها از جانــب آن دچار 

آسیب می شوند. 

 تعامــل کســب وکارهای ایــن حــوزه بــا 
نهادهای دولتی را چطور ارزیابی می کنید؟

به نظر مــن ارتباط کســب وکارها نســبت بــه دولــت قبل با 
نهادهای مربوطه از جمله جهاد کشاورزی کمتر شده است. 
در دولت گذشته، اســتارتاپ های جهاد کشــاورزی گروهی 
را در واتس اپ تشــکیل داده بودیم که مدیریــت آن با دکتر 
مختاری، مشــاور وزیر ســابق جهاد کشــاورزی بــود. بعد از 
اتمام دوره دولت قبل، این ارتباطات با بخش دولتی ضعیف 
شد. دیگر شاهد این نیستیم که از سوی دولت اتفاق خوبی 
برای فعالان حــوزه اســتارتاپی در زمینه قوانین یــا اعتبارات 
افتاده باشد. اما شاید نکته مثبت در این دولت 
این باشــد کــه در زمینه توزیــع اعتبــارات میان 
استان ها عملکرد بهتری نسبت به دولت قبل 
داشته است. ولی واقعیت این است که به صرف 
اعطای اعتبار نمی توان کسب وکارها را توسعه 
داد. مــا به یک فرهنگ و همچنیــن فعالیت در 
جامعه نیاز داریم تا بتوانیم کســب وکارها را در 
استان ها توسعه دهیم. متأسفانه سیستم ما 
در ایران به این گونه است که یک مدل موفق در 
جهان مانند پارک های علم و فناوری را در داخل 
کپی می کنیم، امــا می خواهیم آن را در سیســتم حاکمیت 
دولتی خود به صورت بخش نامه ای توسعه دهیم، در حالی 
که چنیــن کاری باید بــا فرهنگش توســعه یابد. بــرای مثال 
بخش نامه زده می شــود که همــدان باید دارای پــارک علم و 
فناوری باشــد، اما ســال ها طول می کشــد تا این فرهنگ به 
اینجا منتقــل شــود و در این مــدت کلی اعتبار می رســد که 
نمی داننــد باید بــا آن چه کار کنند و مســائلی از این دســت 

باعث نابودی و هدررفتن منابع و سرمایه می شود. 

 آیا با توجه به ابرچالش کم آبی در کشور و 
اینکــه بخــش کشــاورزی یکــی از بزرگ تریــن 
مصرف کننده های آب است، استارتاپ های این حوزه 

می توانند نقش مثبتی در این زمینه ایفا کنند؟ 
مســلماً اگــر بخــش حاکمیــت و دولــت ارتبــاط خوبــی بــا 
اســتارتاپ های حــوزه کشــاورزی داشــته باشــند، می تــوان 
در ایــن حوزه شــاهد اتفاقــات مؤثری بود. مســئله اساســی 

فراهم کردن بســتر مناســبی بــرای فعالیــت اســتارتاپ ها و 
ارتبــاط میــان آنهاســت. اســتارتاپ ها روی بخش هایی کار 
می کنند که می توانند توسعه دهنده آن باشند. برای مثال ما 
استارتاپ هایی در این حوزه داریم که فضاپایه هستند، یعنی 
با اســتفاده از فناوری کار پایش زمین هــا را انجام می دهند. 
علاوه بر این ما با توسعه برخی سیستم ها می توانیم زمین ها 
را قطعه بندی کنیم که ایــن موضوع در نظــام صنفی جهاد 
کشاورزی که به تازگی تأسیس شده، در حال انجام است اما 

سرعت زیادی ندارند. 
مشکلی که ما داریم، بهره وری است. کشــاورزی ما در ایران 
بهره وری ندارد. من در حال حاضر ریاســت انجمن گردوی 
کل استان همدان را بر عهده دارم و اطلاع دارم در ترکیه از هر 
هکتار باغ گردو به طور میانگین هشت تنُ محصول برداشت 
می کنند. ایــن آمار در اســتان همدان در بهتریــن حالت که 
سرمازدگی اتفاق نیفتد و مشکلات آبی وجود نداشته باشد، 
۱/۵ تن در هکتار است. این باعث می شود که ما با مصرف 
همان مقدار آب و ســطح کشــت بیشــتر، برداشــت خیلی 
کمتری داشته باشیم. منابع طبیعی ما در حال از بین رفتن 
است و همین کم بودن بهره وری در حوزه کشاورزی به شدت 
به کسب وکارهای این حوزه آسیب می زند. من پاشنه آشیل 
حوزه کشاورزی را همین پایین بودن بهره وری می دانم. جهاد 
کشاورزی در ســال های گذشته سازمانی تأســیس کرده که 
کار آن تحقیق و توســعه در زمینه بذرها و نهال هــا بوده، اما 
بر اساس مشــاهدات این ســازمان اصلاً موفق نبوده است. 
برخی می گویند سازمان تحقیقات جهاد کشاورزی به دلیل 
کم بودن بودجه و منابع نتوانســته عملکرد موفقی داشــته 
باشد. در هر صورت استارتاپ های حوزه کشاورزی می توانند 
در چنیــن زمینه هایــی کمک کننــده باشــند؛ عــده ای جوان 
خوش فکر دور هم جمع شده اند و دنبال حل کردن چالش ها 
هستند. حل این چالش ها به بالا بردن بهره وری و توزیع بهتر 
محصولات کشاورزی کمک می کند. توزیع مناسب باعث 
می شــود مصرف به صورت بهینــه و به اندازه اتفــاق بیفتد و 
به صورت غیرمستقیم از هدررفت بیش از حد آب جلوگیری 
کند. اگر مجموعــه ای از اســتارتاپ های حوزه کشــاورزی به 
شــکل به هم پیوســته به هــم کمــک کننــد، می توانیــم یک 
سیســتم یکپارچه در زمینه محصولات کشــاورزی شــامل 
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هوش مصنوعی
A R T I F I C I A L 

I N T E L L I G E N C E

دیپ ال یک نرم افزار ترجمه مبتنی بر هوش مصنوعی است که اطلاعات را به شیوه 
مغز انسان یاد می گیرد

یونیکورن آلمانی جایگزین 
گوگل ترنسلیت می شود؟ 

DeepL( یــک نرم افــزار ترجمــه مبتنــی  دیــپ ال )
بــر هــوش مصنوعی اســت کــه بــه گفتــه »یاروســلاو 
کوتیلوفســکی«، بنیان گــذار او بســیار دقیق تــر از 
نمونه هــای رقیــب یعنــی گــوگل ترنســلیت و چــت 
جی پی تی اســت. این نرم افــزار از ۳۱ زبان پشــتیبانی 
می کنــد و بــه لطــف شــبکه عصبــی اختصاصــی اش 
می تواند اطلاعــات را به همان شــیوه مغز انســان یاد 
بگیرد. دیــپ ال ۲۰ ویراســتار و بیــش از هــزار مترجم 
دارد که هر کــدام زبان مــادری خود را در ایــن نرم افزار 
پوشــش می دهنــد. ایــن افــراد ترجمه هــا را ارزیابــی، 
ویرایــش و تنظیــم می کننــد. همیــن موضــوع باعــث 
می شــود ترجمه هــای دیــپ ال نســبت بــه گوگلی که 
۱۳۰ زبان را پشتیبانی می کند، بهتر و دقیق تر باشند. 
کوتیلوفســکی در این باره می گوید: »ما برای یادگیری 
ویژگی های یــک زبــان جهت ترجمــه متــون آن زبان، 
چه رسمی و چه غیررسمی، به داده های ترجمه شده 

باکیفیت توسط انسان ها نیاز داریم.«
دیپ ال بیش از ۱۰ میلیون کاربر فعال ماهانه دارد که 
۵۰۰ هزار نفر از آنها ماهانه ۹ تا ۵۹ دلار حق اشــتراک 
پرداخت می کننــد. کاربران دیپ ال طیف وســیعی از 
افراد را دربــر می گیرند؛ از پدربــزرگ و مادربزرگ هایی 
که ســعی دارند با نوه هــای خود بــه زبان مادری شــان 
صحبــت کننــد گرفتــه تــا شــرکت ها و ســازمان های 
بزرگ. این نرم افزار حدود ۲۰ هزار مشــتری ســازمانی 
دارد کــه شــامل مرســدس بنــز، فوجیتســو و شــرکت 
راه آهن آلمانی دویچه بان می شــوند. این شرکت ها از 
دیپ ال برای ترجمه وب ســایت، قراردادهای قانونی، 

توافق نامه ها و ایمیل استفاده می کنند. 

 جذب سرمایه یکصد میلیون دلاری
بــر اســاس گــزارش پیچ بــوک، ایــن اســتارتاپ آلمانی 
در ژانویــه ۲۰۲۳ حــدود ۱۰۰ میلیــون دلار ســرمایه از 
شــرکت های ســرمایه گذاری خطرپذیر جهانی مانند 
اینستیتوشــنال ونچر پارتنــر، اتمیکو و بســمر ونچر 
پارتنــرز جمع آوری کــرد. با ایــن جذب ســرمایه ارزش 

دیپ ال به یک میلیارد دلار رسید. 
دیــپ ال تاکنون توســط ۲۵ میلیــون نفر دانلود شــده 
اســت. درســت اســت که گوگل بیش از یک میلیارد 

کاربــر دارد و کاربــران دیــپ ال در برابــر کاربــران 
گــوگل ترنســلیت ناچیــز هســتند، امــا کســانی 

کــه از دیــپ ال اســتفاده کرده انــد، دقــت آن را 
می ستایند. 

 رضایت کاربران
در  مســتقر  حرفــه ای  مترجــم  گافنــی«،  »نینــا 
واشنگتن دی ســی که قبلاً برای اداره تحقیقات فدرال 
به عنوان زبان شــناس و مترجم کار می کرد، از دیپ ال 
برای ترجمه فرانسوی، آلمانی و ایتالیایی به انگلیسی 
اســتفاده می کند. او می گویــد با اینکه سیســتم های 
یادگیری ماشــین هرگز در ترجمه  کامل نیســتند، اما 
دیپ ال دقیق تــر از ســایر نرم افزارهای ترجمه اســت. 
گافنی ادامه می دهد: »گاهی اوقات ترجمه ماشــینی 
خیلی تحت اللفظی اســت که این یک مشــکل بزرگ 
محســوب می شــود. فکر می کنــم در صــورت نیــاز به 

دیپ ال بیشتر از گوگل ترنسلیت اعتماد می کنم.«
ایــن اتفــاق احتمــالاً به دلیــل تیــم انســانی ای اســت 
کــه بــر ترجمه هــا نظــارت دارنــد؛ چنانچــه »آکیکــو 

تاگوچــی«، یکــی از اعضــای تیــم دیــپ ال کــه زبــان 
مــادری اش ژاپنــی اســت، می گویــد بیشــتر وقتش را 
صــرف نظارت بــر ترجمه هــا می کنــد تا مطمئن شــود 
متن به خوبی ترجمه شده و ترجمه نهایی ماشینی و 

تحت اللفظی نیست. 
لازم بــه ذکــر اســت کــه دیــپ ال ابــزار ترجمــه موتــور 
جســت وجوگر لینگو اســت. ایــن نرم افزار بــه کاربران 
اجــازه می دهد متــون خــود را در هر فرمتی که باشــد، 
ترجمه کننــد. ترجمــه نهایی هم بــه همــان فرمت به 
کاربــر ارائــه داده می شــود. این نرم افــزار بــرای کلمات 
یا جملات چنــد ترجمه پیشــنهاد می دهــد. به علاوه 
کاربران می توانند یک فرهنگ لغت سفارشی بسازند 
و مشخص کنند کلمات خاص چگونه ترجمه شوند.

 مدل زبانی دیپ ال
کوتیلوفســکی در مــورد دیــپ ال می گویــد: »در حال 
حاضر دیپ ال از هیچ مدل زبانی بزرگی استفاده 
نمی کنــد. مــا می دانســتیم کــه شــبکه های 
عصبی بر این حوزه مســلط خواهند شــد. 
به عــلاوه مــا متقاعــد شــده بودیم کــه هر 
چیــزی کــه قبــلاً بــرای ترجمه اســتفاده 
می شــد، ماننــد روش هــای آمــاری، در 
آینده کاربردی نخواهد داشت.« لازم 
به ذکر اســت کــه شــبکه های عصبی 
برنامه هــای کامپیوتــری را بــه شــیوه 
ارتباط ســلول های عصبی ) نورون ها( 
در مغز انســان مدل ســازی می کنند. 
شــبکه های عصبی کامپیوتــر را قادر 
می ســازند تا خود را برای تشــخیص 
الگوهــای گوناگــون ماننــد انســان 
آمــوزش دهــد. ایــن همان شــیوه ای 
اســت کــه دیــپ ال خــود را آموزش 
می دهــد. البتــه کوتیلوفســکی در 
مــورد ســاختار دقیــق دیــپ ال 
اظهارنظری نکرده است.

NEWSخبر

لی اوتو در سه ماه صد 
هزار خودرو برقی می سازد 

خودروساز چینی 
رکورد می زند

»لی اوتو«، خودروساز چینی که تمرکزش 
بر تولید خودروهای برقی اســت، هشــتم 
آگوســت اعلام کرد که در ســه ماهه ســوم 
ســال ۱۰۰ هــزار خــودرو برقــی خواهــد 
ســاخت. این شــرکت در بیانیه ای که روز 
هشــتم آگوســت منتشــر کرد، گفــت در 
ســه ماهه منتهی به ژوئن بــا درآمد ۲۸.۷ 
میلیارد یوان به سود خالص ۲.۷ میلیارد 
یــوان )۳۷۵ میلیــون دلار( رســیده اســت. 
در واقــع لی اوتــو توانســت رکــورد تحویل 
۸۶۵۳۳ دســتگاه خودرو و حاشــیه ســود 
ناخالص ۲۱.۸درصدی را به ثبت برساند. 
لی اتو گفــت که انتظــار دارد در ســه ماهه 
ســوم ۳۳.۳ میلیــارد یــوان درآمــد ایجــاد 
کند. لازم به ذکر اســت سهام این شرکت 
که در ایالات متحده معامله می شــود، ۱۰ 
درصد کاهش یافته است. تا ساعت ۹:۳۶ 
صبح نهم آگوست این سهام در نیویورک، 
۶.۷ درصد کاهش یافت و به ۴۳.۵۲ دلار 
رسید. البته این سهم در سال جاری بیش 

از دو برابر شده است.
لی اتو که در سال ۲۰۱۵ تأسیس شد، فقط 
یک مدل کاربردی اسپرت داشت. بعد از 
آن در اواسط سال ۲۰۲۲ سه مدل مناسب 
خانــواده طراحی کــرد. این شــرکت قصد 
دارد تا ســال ۲۰۲۵ مجموعه ای متشــکل 
از ۱۱ مدل مختلف ارائــه دهد. به علاوه لی 
اوتو در حال برنامه ریزی برای ساخت ۳۰۰۰ 

ایستگاه شارژ است.
داده های انجمن خودروهای شخصی که  
هشتم آگوست منتشر شد، نشان داد که 
فــروش خودروهایی کــه از انرژی هــای نو و 
تجدیدپذیر استفاده می کنند، نسبت به 
سال قبل ۳۲ درصد افزایش یافت و به ۶۴۱ 

هزار دستگاه رسید. 
می دهــد. البتــه کوتیلوفســکی در 
مــورد ســاختار دقیــق دیــپ ال 
اظهارنظری نکرده است.



شــــــــــــــمــــــــــــاره ۱۰۸
۲۲ مـــــــــــــــــــرداد ۱۴۰۲
ســــــــــــــــــــــــــــــال سوم
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از ســال ۱۸۹۰ در آمریــکا چندیــن پرونــده 
ضدانحصــار علیــه شــرکت های بزرگی 
ماننــد اســتاندارد اویــل، آمریکــن 
تنباکــو و مایکروســافت وجــود 
داشــته اســت. ایــن پرونده هــا 
عمدتاً علیه شــرکت های فناورانه 
پیشرفته ای بودند که بخش مهمی 
از اقتصاد را در دســت داشــتند؛ اما 
هنوز نمی توان مشخص کرد که گوگل 
هم در فهرست این شرکت ها قرار می گیرد یا خیر. 
اخیــراً پرونــده ضدانحصــار گــوگل کــه دولــت علیــه آن 
تنظیــم کــرده، بــه دســت قاضــی »آمیــت مهتــا« افتــاده و 
معلوم نیست رأی نهایی او چه خواهد بود، اما آمیت مهتا 
به دلیل در دست داشتن پرونده گوگل به یکی از مهم ترین 
سیاســت گذاران اقتصادی جهان تبدیل خواهد شــد؛ زیرا 
گوگل جایگاه ویــژه ای در جامعــه دارد و تصمیم مهتا تأثیر 

چشم گیری روی دنیای فناوری خواهد گذاشت. 
گوگل در مورد مردم بیشتر از خانواده هایشان می داند. روزانه 
به سؤالات شخصی میلیاردها نفر پاسخ می دهد و بسیاری 
از ارتباطات را کنترل می کند. جســت وجوی گــوگل تقریباً 
انحصاری است و این شرکت سالانه حدود ۲۸۰ میلیون دلار 

درآمد به دســت مــی آورد. افزون بر این،  گــوگل ۱۵ محصول 
با بیــش از ۵۰۰ میلیــون کاربــر دارد. تقریباً هیچ شــرکتی به 
قدرتمندی گوگل نیست؛ چنانچه »اسکات گالووی«، یکی 
از متخصصان حوزه بازاریابی معتقد است گوگل خداست. 
در محاکمــه گــوگل دو روایــت وجــود دارد؛ گــوگل می گویــد 
شما ما را انتخاب می کنید چون ما عالی هستیم. اما طرف 

ضدانحصار معتقد اســت گوگل از تبلیغات پر 
شــده و بیش از حــد قدرتمند اســت. آمریکا به 

رقابت واقعی نیاز دارد. 
امــا کــدام روایــت برنــده خواهــد شــد؟ برویــم و 

ببینیم. 

 شکستن انحصارات
قاضی هــای زیــادی در واشنگتن دی ســی روی 
پرونده های ضدانحصاری شرکت های بزرگ کار 
کرده اند، اما از بین آنهــا »هارولد گرین« از همه 

معروف تر اســت؛ زیرا او در پرونــده ضدانحصــار AT&T در 
سال ۱۹۸۲ نقش مهمی داشت. در واقع گرین این شرکت را 
متلاشی کرد و عصر جدیدی از ارتباطات راه دور را آغاز کرد. 
گرین علیه AT&T حکمی صادر کرد و گفت انحصارطلبی 
این شرکت باعث از بین رفتن تنوع در تجهیزات و خدمات 

مخابراتی شده است. گرین به شدت به قوانین ضدانحصار 
و فســاد متعهد بود. گرین حتی توافق های قبلــی AT&T با 
وزارت دادگســتری را ناعادلانــه و نامناســب می دانســت و 
خواســتار توافقی بود که بــه تمرکززدایی از قدرت گســترده 
AT&T منجر شود و همین طور هم شد؛ AT&T تقسیم شد، 
قیمت ها برای مصرف کنندگان  پایین آمد، اما مهم تر اینکه 
موجی از نــوآوری پدید آمــد، اینترنت و موبایل 
توســعه پیدا کردنــد و در کل عصــر جدیدی در 
ارتباطات راه دور آغاز شد. به همین دلیل است 
که گرین برای مدتی به پدر قانــون ارتباطات راه 

دور معروف بود. 

 جزئیات پرونده
پاییــز امســال، قــرار اســت یکــی دیگــر از 
حقوقدانــان، قاضی آمیــت مهتا، پا جــای پای 
گرین بگــذارد. اوایــل ماه آگوســت، مهتا حکم 
داد که گوگل باید به بخش ضدانحصار وزارت دادگســتری 
و همچنیــن دادســتان های کل ایالــت در مــورد بــه انحصار 
درآوردن بازار جســت وجو پاســخ دهد. مهتــا حکمی صادر 
کــرد و در آن اظهار داشــت که اتهامات مطرح شــده توســط 
شاکیان در صورت اثبات در دادگاه، نشان می دهند که مدل 

دولت آمریکا پرونده ای علیه انحصارطلبی گوگل تنظیم کرده و خواستار 
پایان انحصار این غول بزرگ جست وجو شده است

تهدیدی علیه امپراتوری گوگل

کمک مالی بایدن برای 
ارتقای برابری دیجیتال

شکاف دیجیتالی
در آمریکا

اینترنت در عصر دیجیتال امروزی فقط 
یــک وســیله جانبــی نیســت، بلکــه یک 
ضرورت اســت. با این حال، همه جوامع 
بــه یــک انــدازه از آن بهره منــد نیســتند. 
شکاف دیجیتالی فاحشی وجود دارد که 
به طور نامتناســبی بر جوامع آفریقایی-

آمریکایــی، به ویــژه در مناطــق روســتایی 
تأثیــر می گــذارد. در همیــن راســتا دولت 
بایدن اخیــراً اعلام کــرد که برای پــر کردن 
ایــن شــکاف دیجیتالــی و بــرای توســعه 
اینترنــت روســتاها، ۹۳۰ میلیــون دلار 
کمک مالی در نظر گرفته اســت. شکاف 
دیجیتالــی بــه تفــاوت بیــن جوامعــی که 
بــه اینترنــت دسترســی آســان و راحــت 
دارند و جوامعی که به اینترنت دسترسی 
ندارنــد، گفتــه می شــود. ایــن موضــوع از 
اواســط دهه ۱۹۹۰ به رســمیت شــناخته 
شــده اســت. بــه گفتــه بنیــاد فــورد، این 
شــکاف عمدتــاً بــر جوامــع سیاه پوســت 
تأثیر می گذارد؛ جایی که حدود ۴۰ درصد 
از خانواده هــا فاقــد پهنــای بانــد ثابــت و 
پرســرعت هســتند. در حالی  کــه فقدان 
دسترسی پهنای باند یک نگرانی کلیدی 
اســت، اما این تنها یک جنبه از شــکاف 
دیجیتالــی اســت. دیجیتالی کــردن یک 
جامعه مســتلزم اشــتراک های اینترنتی 
مقرون به صرفــه، دســتگاه های مجهز به 
اینترنت، برنامه های کاربردی، مهارت های 
دیجیتالــی و پشــتیبانی فنی بــا کیفیت 
بالاست. برای مثال، اگرچه ضریب نفوذ 
گوشــی های هوشــند و تبلت هــا در میان 
بزرگسالان سفیدپوســت، سیاه پوست، 
اســپانیایی تبار و لاتین تبــار در ایــالات 
 متحــده تقریباً یکســان اســت، امــا تنها 
۶۹ درصد از سیاه پوستان آمریکایی و ۶۷ 
درصــد از آمریکایی هــای اســپانیایی تبار 
کامپیوتر های رومیزی یا لپ تاپ دارند، در 
حالی  که ۸۰ درصد سفیدپوســتان دارای 
کامپیوتر های رومیزی یا لپ تاپ هستند. 
فقدان دسترســی بــه اینترنت به ویــژه در 
مناطق روســتایی کــه اکثریــت جمعیت 
آنهــا سیاه پوســت هســتند، موضــوع 
مشــهودی اســت. بــه گــزارش رویتــرز، 
محققــان دریافته انــد کــه آمریکایی های 
آفریقایی تبار در سراســر شهرستان های 
روســتایی در ۱۰ ایالت عمدتــاً جنوبی، به 
اندازه نیمی از سفیدپوستان همان منطقه 
به اینترنت دسترسی دارند. کمک مالی 
دولــت بایــدن گامــی در جهــت رفــع این 

نابرابری و ارتقای برابری دیجیتال است.
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برند کارفرمايی
E M P L O Y E R

B R A N D

ضرورت ایجاد 
فرهنگ سازمانی

مشکل کارمندان 
پرسروصدا

آیا اطراف شــما با همکارانی احاطه شده 
که در مــورد کار زیــاد صحبــت می کنند، 
امــا بــه نظــر می رســد هیــچ کاری انجــام 

نمی دهند؟
این اتفــاق در فرهنــگ محیط هــای کاری 
شــلوغ، رایــج اســت. بــه ایــن افــراد لقــب 
»بستگان شلوغ کارمندانی که در سکوت 
اســتعفا می دهنــد«، داده انــد. کارکنانی 
که از تن دادن به کار بی رویــه مورد انتظار 
در فرهنگ آمریکایــی امتنــاع می ورزند. 
احتمــالاً کارکنــان پرســروصدا بیشــتر 
وقــت خــود را صــرف بحــث در مــورد کار 
می کند تا اینکه واقعــاً آن را انجام دهند. 
ایــن اصطــلاح توســط آنــدره اسپایســر، 
استاد رفتار ســازمانی و رئیس دانشکده 
بازرگانی بیز ابداع شد. او در مقاله ای برای 
گاردین، انجام کار را »فکر بعدی« کارکنان 

پرسروصدا توصیف کرد.
اسپایســر در مقاله گاردین گفت: »اینها 
کارمندانی هستند که وظیفه اصلی خود 
را ایــن می داننــد که بــه همــه بگویند چه 

کرده اند.«
نیکول پرایس، مربی رهبری و کارشناس 
محــل کار نیــز اخیــراً دربــاره کارکنــان 
پرسروصدا صحبت کرده است. او گفته 
اغلب این کارکنان خود را فراتر از محل کار 
تبلیغ می کنند. او افزوده است: »کارکنان 
پرســروصدا اغلب کاملاً از نظر سیاســی 
باهوش هستند و در شبکه های اجتماعی 
حرفه ای، جایی که وظایف و دستاوردهای 
خــود را تبلیــغ می کننــد، بســیار فعــال 
هستند.« به گفته پرایس، اگر تلاش برای 
ساخت فرهنگ محل کار رها شود، ممکن 
اســت محیطی ایجاد کند که در آن خود 
تبلیغی و دیده شــدن مهم تر از نتایج کار 
باشد. در نتیجه ممکن است کارکنانی که 
خود را تبلیغ نمی کنند، بی انگیزه شــوند 
و روحیــه تیــم می تواند تحــت تأثیــر این 
عدم تعادل در تلاش و درک شدن توسط 

کارفرمایان قرار گیرد.
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با وجود گسترش سویه جدید کرونا، شرکت های بزرگ فناوری بر بازگشت به دفاتر کاری 
اصرار دارند و برای آن تنبیه در نظر می گیرند

آمازون دورکارها را 
جریمه می کند

آمازون ردیابــی و جریمه کارکنانی را که بیــش از حد از خانه 
کار می کننــد، آغــاز کــرده اســت. پــس از تلاش هــای ســایر 
شــرکت های فناوری بــرای بازگرداندن کارکنان بــه محل کار، 
اعلامیه ای برای کارمندانی که حداقل ســه بار در هفته سر 

کار نبودند، ارسال شد.
ایمیل ارسالی هفته گذشته به کارمندان آمازون نشان داد 
که کارکنان آمازون ایالات متحده بــه دلیل عدم صرف زمان 
کافی در دفاتر شــرکت جریمه می شــوند، زیرا شــرکت های 
فناوری از شــیوه های کار از خانه که در طول همه گیری رونق 
گرفت، عقب نشینی کرده اند بر اساس ایمیل های به اشتراک 
گذاشته شده با فایننشال تایمز، روز چهارشنبه گذشته به 
برخی از کارکنان هشدار داده شد که در حال حاضر انتظارات 
برای پیوســتن به همکاران در دفتر برای حداقل ســه روز در 
هفته را برآورده نمی کنند. این ایمیل ها همچنین در پلتفرم 
ناشناس بلایند نیز مورد بحث قرار گرفتند. بر اساس پیامی 
که آمازون با گاردین به اشــتراک گذاشــته، ایــن ایمیل برای 
کارمندانی که در پنج هفته اخیر، کمتر از سه روز در هفته در 
دفتر حضور داشته اند، ارسال شد. برخی کارمندان گزارش 
داده اند که ایمیل را به اشتباه دریافت کرده اند و قصد دارند تا 

در مورد حضور خود با منابع انسانی صحبت کنند.
آمازون آخرین کارفرمایی است که در راستای تشویق کارکنان 
برای بازگشــت به دفتر اقداماتی انجام می دهــد. اپل در ماه 
مارس شروع به اقدامات تنبیهی علیه کارمندانی کرد که به 
صورت پاره وقت به دفتر بازنگشتند. ایلان ماسک نیز اندکی 

پس از تصدی ســمت مدیرعاملی توییتر، کارمندان را ملزم 
کرد که به صورت تمام وقت در دفتر کار کنند.

ایــن بیماری همه گیــر بخــش بزرگــی از نیــروی کار، از جمله 
بســیاری از کارکنــان فنــاوری را به خانه فرســتاده بــود. طبق 
مطالعه »مورنینگ کانسالت«، تا ماه می ۲۰۲۲، ۴۸ درصد 
از کارکنان فناوری گفته بودند که کاملاً از راه دور کار می کنند، 

در حالی کــه این آمــار قبل از شــروع همه گیری 
۲۲ درصد بود. این مطالعه نشان می داد اکنون 
اکثر کارمندان فناوری – ۸۵ درصد - یا ترکیبی یا 

کاملاً از راه دور کار می کنند.
این روند تغییر عمده ای را از دوران اوج سیلیکون 
ولی نشان می دهد که طی آن غول های فناوری 
ماننــد گــوگل، متــا و اپــل میلیاردهــا دلار بــرای 
ساختن پردیس های عظیم مجهز به امکاناتی 
مانند غــذای آمــاده، امکانات خشک شــویی و 
مراکــز ورزشــی هزینــه کردند تــا کارمنــدان را به 

میزان بیشتری در محل کار نگه دارند. 
کارمندان علاقه ای به بازگشــت به آن سبک زندگی ندارند. 
گــزارش مورنینگ کانســالت نشــان می دهــد کــه از هر پنج 
کارمنــد فنــاوری، ســه نفــر اعــلام کرده انــد کــه علاقــه ای به 

بازگشت تمام وقت به دفتر کار ندارند.
شــرکت هایی که چنین سیاســت هایی را وضــع کرده اند، با 
واکنش های منفــی مواجه شــده اند، بــه طوری کــه کارکنان 
آمازون در ماه ژوئن در اعتراض به سیاســت های بازگشــت 

به کار، اعتصاب کردند. گزارش شده است که آخرین ایمیل 
از آمازون باعث خشــم برخی کارمندان شــده اســت. یکی 
از کارمندان در یک چت داخلی به اشــتراک گذاشته شــده 
با اینســایدر نوشــت: »آیــا این کارشــان قرار اســت مــردم را 

بترساند؟«
گروه های حقوق کارگران می گویند که بازگرداندن کارمندان 
به دفتــر بــر خــلاف میل شــان، تنها بــه تقویت 
جنبــش روبه رشــد کارگــری در فضــای فنــاوری 

کمک می کند. 
رایان گرتی، مدیر ائتلاف آتنــا )یک گروه مترقی 
که قبــلاً علیه آمــازون کمپیــن ایجاد کــرده بود( 
گفت: » آمازون در تلاش برای کنترل و ســاکت 
کــردن کارمنــدان در سراســر خطــوط تجــاری 
خود، یک سیســتم مدیریت سفت و سخت و 
تنبیهی را اعمال می کند. اقدامات آمازون تنها به 
تلاش های کارگرانی که به سازمان دهی یک صدا 

در محل کار تلاش می کنند، دامن می زند.«
فشار برای بازگشت به دفاتر کاری در حالی صورت می گیرد 
کــه یــک مــوج کوویــد-۱۹ دیگــر در سراســر ایــالات متحده 
گســترش می یابد و بــر خطراتی تأکیــد می کند کــه در ابتدا 
بــه تغییــر کار از خانــه انگیــزه مــی داد. بــر اســاس داده های 
مرکز کنترل و پیشگیری از بیماری، بســتری شدن به دلیل 
کوویــد-۱۹ در هفتــه گذشــته ۱۲.۵ درصــد و مرگ و میرهای 

ناشی از این بیماری ۱۰ درصد افزایش یافته است.
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